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RÁKÓCZI

Család éve 2011

A Magyar Katolikus Püspöki Konferencia 2011-et a 
Család évének nyilvánította.

„Döntésünket az a szándék vezérelte, hogy tanúságot 
tegyünk hitünkről és felkeltsük az emberek szívében a 
szeretet és a felelősség érzését a társadalom legfontosabb 
intézménye, a család iránt.” - olvasható a Püspöki Konferencia 
körlevelében.

 A társadalom legkisebb és legfontosabb egysége a 
család. Ha a családban béke van, az nyugalmat, kiteljesedést 
adhat. Ezt az értéket kell mutatnunk gyermekeinknek, 
követendő példát állítva nekik, hogy megtapasztalhassák, 
mekkora erőt jelent  a  biztonságot nyújtó, szerető szülői 
háttér. A család egészséges működése egyben a társadalom 
egészségének is fokmérője, kölcsönösen hatnak egymásra. 
A mai kor társadalmát sok negatív tendencia jellemzi, 
melyek begyűrűztek a családok életébe is. Egész Európában 
megfigyelhető az identitásválság, a keresztényi értékek 
szerepének hanyatlása. Ha a közösségekben nincs meg a 
szeretet, egymás megértése, a megbocsátás, a bűnbánat 
képessége, akkor az a közösség bomlásra van ítélve.

2011-ben jobban előtérbe kerülnek a kis közösségek, a 
családok, több figyelmet fordíthatunk egymásra. A Család 
Éve alkalmából számos országos rendezvényen vehetünk 
részt, melyről a www.családéve.hu internetes oldalon 
tájékozódhatunk. 

Kómár István atyát arról kérdeztem, a helyi egyházközösség 
hogyan, milyen programmal kapcsolódik az országos 
rendezvényhez?

„Itt Rákóczifalván a Család Évével kapcsolatosan 
olyan egész éven át tartó programot indítottunk el, ami 
nem annyira látványos, de lelki háttér ehhez a nagyon 
fontos gondolathoz, hogy idén fordítsunk több figyelmet a 
családokra.

Készítettünk egy táblázatot az egész évet felosztva 
hetekre. A templomban kihírdettem, hogy lehet jelentkezni, 
és feliratkozni családonként egy-egy hetet vállalva. Így tehát 
minden vasárnap a szentmise után egy család megkapja és 
magával viheti a Szent Családot ábrázoló kis templomi 
szobrot. Feladat, hogy azon a héten lehetőleg minden nap 
együtt imádkozzanak a szobor mellett a családokért. A 
szoborral együtt jár egy kis „emlékkönyv”, amibe mindenki 
beleírhatja gondolatait, élményeit, és következő vasárnap 
a szoborral együtt továbbadja a következő családnak.

Így év végére (Szent Család ünnepére - dec.30.) 
remélhetőleg minden család részt vesz egy imaláncban, 
amiért az ünnepen majd közösen adunk hálát a 
templomban.” - kaptuk a választ Atyától.

Kívánom, mindenkinek sikerüljön átérezni, hogy 
egyénenként, a család tagjaként milyen komoly feladatok 
hárulnak rá. Szerepet vállalni szűkebb-tágabb közösségekben 
komoly felelősség, amely kihat a jövő generációira, ezáltal az 
egész emberiség jövőjére.

      TPE
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Fórum

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Kedves Olvasó! Városunk honlapján működő fórumra 
az elmúlt időszakban a lakosság résézről meglehetősen sok 
kérdés, felvetés került fel. A témák sokszínűsége, és az azokra 
adandó válaszok mennyiségére való tekintettel Krizsán 
József polgármester válaszait, gondolatait nem csupán 
egy-egy mondatban, és nem csupán elektronikusan hozza 
a tisztelt lakosság tudomására, hanem újságunk lapjain is. 
Tájékoztatását az alábbiakban olvashatják. (szerk.)

Tisztelt Rákóczifalvai Lakosok!
Kedves Fórumozók!
Mindenekelőtt szeretném előrebocsátani, hogy a honlapra 

beírt vélemények, észrevételek többségével egyetértek, még 
akkor is, ha azok név és cím nélkül íródtak, hiszen nem a 
forma (formalitás) a lényeg számomra, hanem a tartalom. 
Azoknak a fórumozóknak pedig, akik – a tartalmat illetően 
– építő jellegű (előremutató) javaslatokat, észrevételeket 
fogalmaznak meg, külön megköszönöm.

A legtöbben az utcák állapotát teszik szóvá. Teljesen 
jogosan. Magam is azon a véleményen vagyok, hogy 
útjaink nem egy városi ranghoz méltó minőségűek, sőt 
nem a XXI. században elvárható a megfelelőségük. Túlzás 
nélkül mondhatom, hogy minőségük, állapotuk közelebb 
áll egy középkori, falusi úthálózathoz, mint a mai kor 
követelményeihez. E téren is, mint sok más területen óriási 
a lemaradásunk.

Nem áll szándékomban félremagyarázni, és főleg 
megkerülni a válaszadást, de a helyzet tárgyilagos megítélése 
érdekében szükségesnek tartom az alábbiakat elmondani:

- a ’90-es évek második felében az akkori képviselő-
testület döntött – szerintem helyesen – a település 
szennyvízcsatornázásáról, ami 2000 évben be is fejeződött;

- a testület döntött arról is, hogy a csatornahálózat kiépítése 
után kerül sor az úthálózat építésére, fejlesztésére (2002-ig 
mintegy 15 km útalap és szilárd burkolatú út el is készült);

- az útépítés folytatása azonban a 2002. évi önkormányzati 
választást követően megtorpant, elmaradt;

- elmaradt, mert más fejlesztési (szerintem halasztható) 
feladatok kaptak hangsúlyt, illetve elsőbbséget; pl.:

- hajó lejáró, kishajó kikötő építése a Tiszán
- kishajó vásárlás (valójában építés)
- úszómű építés (az úszómű elkészült, de a projekt 

félbemaradt)
- szabadstrand építés (a beruházás csak a tereprendezésig 

jutott)
Mindezek a fejlesztések annak a magasröptű – véleményem 

szerint megalomániás – elgondolások jegyében születtek, 
hogy a Tiszán idővel beindul a hajózás, az idegenforgalom, 
a turizmus, és ahhoz szükséges – a Tisza árterében – egy 
négy csillagos szállodát is megépíteni. Igaz, hogy az ártér az 
utóbbi években az év 12 hónapjából 6 hónapig víz alatt áll, 
de ez az ötletgazdát nem zavarta.

A fentebb említett projektek EU-s, központi és Leader 
támogatásokkal indultak, természetesen sok-sok millió forint 
önkormányzati önerő biztosításával, de még a mai napig sem 

fejeződtek be, ugyanakkor a támogatási szerződés értelmében 
a befejezést követően több évig működtetési kötelezettség 
terhel bennünket, melyek több tíz millió forint forrást vont és 
von el az önkormányzat büdzséjéből.

Gondjainkat tetézi, hogy a törvény által előírt, kötelezően 
ellátandó önkormányzati feladatok – iskola, óvoda 
fenntartás, útépítés stb. – és a rendelkezésünkre álló pénzügyi 
lehetőségek (források) figyelmen kívül hagyásával az elmúlt 
ciklusban a képviselő-testület a polgármester javaslatára úgy 
döntött, hogy:

- 25 millió forintért megvásárolja az ún. Rocsa tanyát 
állattartás és állatsimogatás, erdei tábor és különböző 
rendezvények céljára, ahol többek között alkotótábort is meg 
lehet valósítani. Természetesen ez nem tartozik a kötelező 
önkormányzati feladatok közé.

A szerződésben vállalt 1 évi részletfizetés helyett az 
önkormányzat 2,5 év alatt tudta – nagy nehézségek árán – a 
vételárat kifizetni. Ugyanakkor a tanyán nevelt jószágok az 
önkormányzatnak bevételt nem hoztak (pl.: szürkemarhák, 
ökrök), csak a kiadásokat növelték (takarmány, közművek, 
bér és egyéb dologi kiadások).

 Egyáltalán nem előrelátó, és nem racionális, az igényeket 
(szükségleteket) és a lehetőségeket (pénzeszközöket) 
figyelembe nem vevő gondolkodásra vall az is, hogy 2009 
évben polgármesteri javaslatra a képviselő-testület többségi 
szavazással úgy döntött, hogy két csoportszobával és a hozzá 
tartozó kiszolgáló helyiségekkel (vizesblokk, tornaszobák, 
iroda stb.) és játszóudvarral kibővíti a központi óvoda meglévő 
épületét. Ehhez 10 millió forint vételárért megvásárolta 
a szomszédos (Rákóczi út 62. az.) lakóingatlant, hogy a 
bővítéshez szükséges terület biztosított legyen. (Persze ez a 
területnagyság még mindig nem elég, ezért még szükséges 
lenne a mellette lévő sarki (Rákóczi út 64. sz. alatti) ingatlan 
megvásárlása is, melynek eladási ára hasonló az előbbihez.

- A Rákóczi út 62. szám alatti ingatlan vételárát a 
szerződés szerint 2010. december 31-ig kellett volna kifizetni 
az eladó részére, mely – pénzhiány miatt –, csak 50%-ban 
realizálódott. A fennmaradó összeget ez év március 31-ig 
kell kifizetnünk, ez eladóval kötött – többszöri egyeztetést 
után létrejött – alku szerint.

- A Rákóczi út 64. szám alatti ingatlan megvásárlására pedig 
– forrás hiányában –, reménye sincs az önkormányzatnak. 
Mindezek alapján az óvoda bővítéséről, melynek a bekerülési 



RÁKÓCZI RÁKÓCZI

4

RÁKÓCZI RÁKÓCZI

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK
költsége előreláthatóan 166 millió forint, le kellett mondani az 
újonnan megválasztott képviselő-testületnek. Nem beszélve 
arról, hogy – az országos átlaghoz hasonlóan, – sajnos 
településünkön sem növekszik, sőt csökken az óvodáskorúak 
száma. Az idei nevelési évtől (szeptember) kezdődően nem 
nyolc, hanem csak 6 óvodai csoporttal (kb. 160 fő óvodás) 
számolhatunk.

- Mindez persze ismert, illetőleg kiszámítható volt az 
ingatlan vásárlásakor is, melyet jómagam és néhány (1-2 fő) 
képviselőtársam nem is szavazott meg, csakúgy, mint a már 
fentebb említett beruházásokat sem…

Sorolhatnám még a kötelező önkormányzati feladatok 
ellátására nem koncentráló, az önkormányzat pénzügyi 
helyzetét, anyagi lehetőségeit semmibe vevő intézkedések és 
elhibázott döntések sorozatát, de terjedelmi okok miatt erre 
nincs lehetőség.

Mindezek oda vezettek, hogy az önkormányzat pénzügyi 
helyzete évről-évre romlott, amiben persze közrejátszott 
az egyre csökkenő normatív támogatás is, de nem ez olt a 
fő ok, hanem az, hogy az önkormányzat minden évben 
többet költött, mint amennyi pénze volt, amit persze mindig 
hitelek felvételével próbáltak egyensúlyba hozni. Ennek 
az lett az eredménye, hogy az önkormányzat mára már 
súlyos adósságcsapdába került, amiből nehéz kievickélni. 
A hiteltartozásunk csaknem megegyezik az éves eredeti 
költségvetés összegével (kb. 620 millió forint).

Ezen felül az évek óta (2-3 év) felgyülemlett számlák 
összege eléri, sőt meghaladja a 70 millió forintot, az áthúzódó 
kötelezettségvállalás összege szintén 70 millió forint fölött van.

Bajainkat tetézi, hogy az évek során az önkormányzati 
tulajdonú Falugondnokság Kft. – tagi kölcsönnel együtt – 
több mint 50 millió forint tartozást halmozott fel.

Tisztelt Fórumozók!
Nehéz kimondani, de muszáj: DRÁMAI A HELYZET! A 

TÚLÉLÉS A TÉT!
A közműszolgáltatók intézményeinknél bármikor 

megszüntethetik a szolgáltatást! Kikapcsolják a gázt, 
megszüntetik az elektromos ellátást stb. Eddig, hosszú és 
többszöri alku alapján ezeket sikerült elkerülni, de meddig... 
Én a magam részéről mindent megteszek, hogy ez ne 
következzék be.

Éppen ezért szükség lenne mielőbbi forrásbővítésre 
(bevételre), amire csak az úgymond fölösleges, 
önkormányzati feladatkörbe nem tartozó vagyontárgyak, 
elsősorban ingatlanok értékesítése révén van lehetőség. 
Sajnos nem sok ilyen ingatlanunk van, mert a hitelfelvételek 
miatt az ingatlanjaink kb. 90%-a jelzálogjoggal terhelt. Ami 
nincs leterhelve, azt viszont sürgősen el kell adni! Sajnálattal 
jegyzem meg, hogy ehhez a képviselő-testület néhány 
tagja nem járul hozzá. Pedig nincs más megoldás, hiszen 
újabb hitelfelvétel szóba sem jöhet, ugyanakkor a központi 
normatívák sem emelkednek. NINCS MÁS FORRÁS! 
Nekünk kell megoldani a problémákat!

Ehhez kérem megértésüket és támogatásukat!
Kicsit konkrétabban a fórumozóknak:
- Természetesen tudtam, mikor a választáson elindultam, 

hogy nehéz anyagi helyzetben van az önkormányzat, hiszen 
azért indultam el polgármester-jelöltként, hogy ennek 
a fékeveszett pazarlásnak egyszer, s mindenkorra vége 
legyen. Az azonban rémálmomban sem jött elő, hogy ilyen 
katasztrofális az önkormányzat pénzügyi, gazdasági helyzete. 
Ezzel csak az utóbbi 2-3 hónapban, a hivatal átadás-átvételt 
követően szembesültem (még napjainkban is érnek újabb és 
újabb meglepetések).

- Aki a kampány során olvasta az általam megjelentetett 
kiadványokat (programomat), az olvashatta azt is, hogy 
útépítést csak a pénzügyi-gazdasági helyzet stabilizálása 
után (kb. 2 év) ígértem.

Természetesen ez nem zárja ki azt, hogy lakossági 
összefogással (önerő), kedvező pályázati kiírás esetén erre 
ne kerülhetne sor.

- A közmunka végzést 2011. január 1-től újra szabályozta a 
kormány, mely szerint napi 4 órai munkavégzést, átlag 3 hónapra 
engedélyezett (éves szinten összesen 75 főre) azok számára, 
akik a munkaügyi központ nyilvántartásában szerepelnek és 
bérpótló juttatásban részesülnek. Erre az önkormányzatnak 
pályázni kell (pályáztunk is), és a munkaügyi központ által 
kiközvetített személyeket foglalkoztatjuk a továbbiakban. 
Megjegyzem, hogy intézményi kisegítő munkavégzésre 12 
főnek ajánlott az önkormányzat lehetőséget. A 12 főből csak 
5 fő vállalta, illetve fogadta el a felajánlott munkakört.

A foglalkoztatáshoz nem kell sógor, koma, stb-nek lenni. 
Ha ilyet tapasztal, kérem, azt nekem jelezze személyesen és 
név szerint. 

- A Macimúzeum rendezvénye (Lali király) az 
önkormányzatnak nem került egy fillérjébe sem!

- A kukás autó minden héten megjelenik, mert az 
önkormányzatnak törvény írja elő – kötelező jelleggel – a 
rendszeres és szervezett szemétszállítást. Sajnos ez a földút 
mellett lakókat saras időben hátrányosan érinti.

- Gépjárműadót attól a naptól kell fizetni, amikor azt 
forgalomba helyezték, és addig, amíg azt a forgalomból ki nem 
vonják, függetlenül attól, hogy a Tisztelt gépkocsi tulajdonos 
tudja-e vagy nem a járművét használni. Végtelenül sajnálnám, 
ha a Tisztelt fórumozó az út állapota miatt nem fizetné be az 
adóját, illetve ha ezért szankcionálásra kerülne sor.

- Településünkön nincs és nem is lehet alsóbb rendű 
városlakó. Utánanéztem, észrevétele jogos. Intézkedtem, 
hogy ilyen többé ne fordulhasson elő. A síkosság mentesítésre 
sincs ugyan az önkormányzatnak pénze, de ha egy utcát 
síkosság mentesítünk, akkor azt végig meg kell csinálni.

- Csak dicsérni és támogatni tudom Novák úr 
kezdeményezését. Kérem, aki teheti, az járuljon hozzá a 
játszótér építéséhez, mert az is nagyon fontos.

Aki pedig nehéz anyagi helyzetben van (rászorult), azt 
nyilván az önkormányzatnak kell – lehetőségeihez mérten – 
támogatni.

- A könyvvizsgáló a napokban kezdi meg az önkormányzat 
elmúlt évek gazdálkodásának átvilágítását. Megállapításairól 
a Tisztelt Lakosságot tájékoztatjuk.

Ismételten szeretném hangsúlyozni az útépítések 
fontosságát, de szeretném, ha megértenék, hogy az elsődleges 
és legfontosabb önkormányzati feladat az oktatási és nevelési, 
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egészségügyi intézmények fenntartása, működtetése.

Az említett okok miatt sajnos oda jutottunk, hogy napi 
fizetési gondjaink vannak, s veszélybe került az intézmények 
működtetése is.

Felmerül a kérdés: mi a fontosabb? Ezek működtetése 
vagy az utak építése?

Én azt javaslom, hogy szigorú, a bevételeket és kiadásokat 
figyelembe vevő racionális gazdálkodás mellett rendezzük 
sorainkat, stabilizáljuk a gazdálkodásunkat és reményeim 
szerint 1-2 év múlva kezdjünk hozzá a legfontosabb 
fejlesztésekhez, köztük elsődlegesen az útépítésekhez, 
felújításokhoz.

Csak zárójelben jegyzem meg: (ugye kedves fórumozók 
senki nem gondolja komolyan – ha lenne is rá pénze az 
önkormányzatnak -, hogy fagyban, hóban, sárban, esőben 
lehet utat építeni? Mert most egyesek ezt kérik tőlem. Ez 
műszakilag nem lehetséges!

A másik megjegyzésem: az utak állapota ezelőtt nyolc 
évvel is, és azóta is, a maihoz hasonló volt. Akkor miért nem 
tették szóvá a tisztelt fórumozók? Miért nem emelték fel a 
hangjukat? Hol voltak?

Miért nem tették szóvá akár ezen az oldalon vagy más 
írott, elektronikus sajtóban vagy lakossági fórumon, hogy 
az önkormányzati pénzeket (lakossági befizetéseket) 
ne értelmetlen (máig befejezetlen), kiadásokat termelő 

fejlesztésekre (kishajó, hajó kikötő, tanyavásárlás, szürke 
szarvasmarhák stb.) költse, hanem a lakosság köz- és 
komfortérzetét javító fejlesztésekre (pl.: útépítésre, 
munkahelyteremtésre) költse? Állítom, sokkal előrébb 
tartanánk!

Tisztelt Rákóczifalvai Lakosok! Kedves Fórumozók!
A teljesség igénye nélkül ennyiben tudtam válaszolni 

felvetéseikre, nyilván lehetne és kell is erről, illetve sok 
mindenről az állampolgárokat érintő és foglalkoztató 
kérdésekről, többször és sokat beszélni. Úgy tervezem, hogy 
márciusban, vagy áprilisban lakossági fórumot tartunk, ahol 
ismertetésre kerül az önkormányzat pénzügyi-gazdasági 
helyzete és vázoljuk a ciklus során megvalósítandó 
feladatokat.

Természetesen tudomásul veszem, hogy lehet dicsérni 
az elődömet, a volt polgármestert (mint ahogyan ezt jó 
néhányan nyíltan vagy burkoltan meg is teszik) és lehet 
szidni, elmarasztalni a jelenlegi polgármestert, személyemet, 
hiszen ez a demokráciába „belefér”, de kérem, tegyék ezt 
meg tárgyilagosan és őszintén, és ha őszinték, akkor kérem, 
vállalják fel nyugodtan a nevüket is!

Tisztelettel:
Krizsán József
polgármester

                                                                                                                     Testületi ülés
Rákóczifalva Város Önkormányzat Képviselő-testülete 

2010. december 30-ai soron kívüli nyílt ülésén határozott 
az alábbiakról

Rákóczifalva Város Önkormányzat Képviselő-testülete 
a Falugondnokság Kommunális és Szolgáltató Korlátolt 
Felelősségű Társaság ügyvezetői álláshelyének betöltésére 
kiírt pályázatát eredménytelenné nyilvánítja. 

- Rákóczifalva Város Önkormányzat Képviselő-testülete 
2011. január 20-ai soron kívüli nyílt ülésén határozott az 
alábbiakról:

- Falugondnokság Kft. alapító okirata módosítására kerül, 
a módosítás szerint Barabás István ügyvezetői megbízatása 
2011. 06. 30. napjáig szól. (5/2011. (I. 20.))

a Falugondnokság Kft. Felügyelőbizottsági tagjainak 
megválasztásáról szóló 126/2010.(XII.30.) önkormányzati 
határozata visszavonásra kerül, mely szerint a 
Felügyelőbizottság tagjai: Kósa Lajos, Tasy Mihály és 
Szentpéteri Bíró János (4/2011. (I. 20.)).

a Falugondnokság Kft. könyvvizsgálója megválasztásra 
került (6/2011. (I.20.)). A könyvvizsgáló: Temesvári Lajos 
szolnoki lakos.

- A Képviselő-testület döntött Rákóczifalva Város 

Önkormányzata és intézményei átvilágításáról, mellyel 
Csehné Köteles Rozália törökszentmiklósi könyvvizsgálót 
bízta meg.

Az átvilágítás várható időtartama 40 nap, költsége bruttó 
40.000,- Ft/nap. (2/2011. (I.20.))

- A Képviselő-testület a Helyi önkormányzatokról szóló 
többször módosított 1990. évi LXV. törvény 36. § (1) 
bekezdésben biztosított jogkörében eljárva – figyelemmel 
az SzMSz 29. § (1) és (2) bekezdésében foglaltakra – 
Rákóczifalva Város Jegyzőjévé 2011. február 01. napjától 
határozatlan időre kinevezte Török István rákóczifalvi lakost. 
(3/2011. (I. 20.))

- A Képviselő-testület felhatalmazta Krizsán József 
polgármestert, hogy 412. hrsz-ú ingatlant (sportpálya büfé) 
hasznosításával kapcsolatban folytasson tárgyalásokat a 
bérlővel, figyelemmel a tekepálya megvalósítására befizetett 
összegre, valamint az ingatlan és az épület műszaki 
megoszthatóságára, az értékbecslés, valamint a földhivatali 
munkarészek elkészítésére, illetőleg az ezzel járó költségek 
viselésére.  (7/2011. (I.20.)).

Fogorvosi rendelési idő /5085 Rákóczifalva, Rákóczi Ferenc út 52-54./

Fogorvosi rendelési id  

5085 Rákóczifalva, Rákóczi Ferenc út 52-54. 

Hétf  Kedd Szerda Csütörtök Péntek 

13-19 óra 12-18 óra 8-14 óra 7.30-13-30 óra 13-19 óra 
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

   Hírek

JÓKAI ÚTI III. ÜTEM VÍZHÁLÓZAT 
REKONSTRUKCIÓJA ELKÉSZÜLT

A vízellátás biztonságának növelése érdekében, műszaki 
adatok alapján, vezeték rendszer állapotát a meghibásodásokat 
tekintve a Jókai útnak III. ütemben folytatódtak rekonstrukciós 
munkálatok. Jókai út 80. számú ingatlan előtti tűzcsaptól 
a Zrínyi úti vízvezeték - csomópontig tartó szakaszon. 
A kivitelezési munkálatokat a Víz- és Csatornaművek 
Koncessziós Zrt. végezte el. 

Az új vízvezeték 130 fm hosszban DN 90-es KPE 
nyomócsőből lett kiépítve, ami hosszú távra biztosítja a 
zavartalan üzemeltetést. A csomópontokban új tolózárak 
kerülnek beépítésre a szakaszolhatóság érdekében. A 
rekonstrukció során az ingatlanokhoz tartozó bekötések is 
kicserélésre kerültek DN 25-ős KPE nyomócsövekre 50 fm 
hosszban, 6 db bekötéssel.

A település Szolnok felőli és a Rákócziújfalu felőli határán 
a 442-es főút jobb oldali haladási sáv mellé ki lett helyezve 
„VÁROSUNKBAN POLGÁRŐRSÉG MŰKÖDIK” feliratú 
tábla. A kihelyezett táblával fel kívánjuk hívni a figyelmét a 
Rákóczifalván áthaladóknak, hogy a rendőrség munkáját a 
településen a helyi Polgárőrség segíti az itt élők biztonság 
érzetének fokozása érdekében.

A tábla a TISZ közreműködésével került a helyére.
A 442-es úton Damjanich út és Bartók B. út közötti 

gyalogátkelőhely elkészült 2010. november hónapban. 
A Damjanich út felőli feljáró az aszfaltos út és kerékpárút 
szintkülönbsége miatt nagy lejtéssel lehetett kialakítani. 
A lakosok jelezték, hogy a ráeső csapadék miatt csúszós 
és balesetveszélyes a feljáró és szükséges lenne korlát 
kialakítása. Ennek megvalósítására az időjárástól függően 
most volt lehetőség, amit a Település és Intézményellátó 
Szolgálat elvégzett.

SZABADSÁG TÉRI PAVILON ÉPÜLET 
SZENNYVÍZHÁLÓZATRA  KÖTÉSE 

MEGVALÓSULT
Rákóczifalva Város Önkormányzata a Víz – Csatornaművek 

Koncessziós Zrt.-től  a Rákóczifalva  Szabadság tér 610 hrsz. 
alatti Pavilon épületének a település  szennyvízhálózatára 
történő rákötését megrendelte, aminek kivitelezése megtörtént 
2010. december hónapban. A kialakított hálózat KG- PVC 
DN 125 csőből lett kialakítva, 37 m hosszban.

POLGÁRŐRSÉG MŰKÖDÉSÉRŐL
TÁBLA KIHELYEZÉSE

Nánási Lajosné műszaki ügyintéző

TOLDI ÚT HUNYADI ÚT – KOSSUTH ÚT KÖZÖTTI 
SZENNYVÍZHÁLÓZAT

REKONSTRUKCIÓJA MEGVALÓSULT
Rendszeresen jelentkező vagy állandósult problémája 

volt a Toldi út ezen szakaszán a szennyvízhálózat hibájából 
eredően a szennyvízszag és a vissza áramló szennyvíz az 
ingatlanok területére.

Víz-Csatornaművek Koncessziós Zrt. a hálózat 
felülvizsgálatakor megállapította, hogy ezen a szakaszon el 
kell végezni szennyvízhálózat rekonstrukcióját, ami egy új 
458 m hosszban kialakított KPE 110 átmérőjű csővezeték 
lefektetésével és a hálózatra kötésével megtörtént. 

A kivitelezési munkák 2010. december hónapban 
befejeződtek a hálózatra kötés és az üzembe helyezés 
megtörtént. A csapadékos időjárás miatt a földmunkák 
végleges tömörítését, felületének rendezését a tavaszi 
időszakban Víz – Csatornaművek Koncessziós Zrt. el fogja 
végezni.

A NÁDAS KOCSMA ELŐTTI GYALOGÁTKELŐ 
FELJÁRÓJÁHOZ KORLÁT KÉSZÍTÉSE
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                                                                                                                             Felhívás

Jelen felhívást a villamos energiáról szóló 2007. évi 
LXXXVI. törvény (rövidítve: VET) 124. § d) pontja, 133. § (3) 
bekezdése, 137. §-a, illetve a villamosmű biztonsági övezetéről 
szóló 122/2004. (X. 15.) GKM rendelet alapján tesszük közzé.

A föld feletti csupasz vezeték biztonsági övezetének 
terjedelme:

1 kV névleges feszültségszintig: a szélső vezetőtől 
oldalirányban 1-1 méter. 1-35 kV névleges feszültségszint 
között: a szélső vezetőktől oldalirányban 5-5 méter, de a vezeték 
azon szakaszán, amely belterületre és fokozott biztonságra 
vonatkozó előírásainak megtartásával létesült, 2,5-2,5 méter. 
100-200 kV névleges feszültségszint között: a szélső vezetőktől 
oldalirányban mért 13-13 méter. A hálózatok biztonsági 
övezetében a tilalmakat, korlátozásokat és a végezhető 
tevékenységeket a 122/2004. (X. 15.) GKM rendelet 11. §. 14. 
§. 16. §. szabályozza.

 A biztonsági övezet környezetében lévő fák, bokrok ágait az 
ingatlan tulajdonosa (kezelője) köteles rendszeresen eltávolítani, 
ha azok a szabadvezeték biztonsági övezet határát, illetőleg az 
adott feszültségű vezetékre vonatkozó veszélyzóna határát 
elérik.

 A biztonsági övezetben csak olyan gyümölcs-, vagy egyéb 
fa telepíthető, illetve akkor hagyható meg, ha véglegesen 
kifejlett állapotában fa vagy növényzet esetében 100-200 
kV névleges feszültség között 3 méternél; 1-35 kV névleges 
feszültég között 2 méternél; kisfeszültségnél 1,25 méternél 
jobban annak legkedvezőtlenebb helyzetében sem közelíti meg 
az áramvezetőt.

 Kérjük, hogy felelősségüket átérezve, a fenti rendeletben 
előírt kötelezettségüknek tegyenek eleget! Vezetékeink által 
érintett ingatlanjaikon mérjék fel, hogy hol nem felelnek 
meg a fák, bokrok a jogszabályi előírásoknak, és egyék meg 
a szükséges intézkedéseket, vagy a gallyazásra, vagy a fák 
kivágására, alacsonyabb növésű fák telepítésére! Amennyiben 
szakmai segítségre, egyeztetésre van igény, úgy szakembereink 
állnak rendelkezésre.

 Kérjük, hogy az élet- és vagyonbiztonság megtartása 
érdekében ne kezdjék el a munkát mindaddig, amíg nem 
egyeztették az elvégzendő feladatokat és azok végrehajtási 
feltételeit az E.ON Tiszántúli Áramhálózati Zrt. területileg 
illetékes szervezeti egységével!

Debreceni régióközpont 
4030 Debrecen, Híd u. 10-12.   Tel.: 52/512-229
Nyíregyházi régióközpont 
4400 Nyíregyháza, Bethlen Gábor u. 53. Tel.: 42/523-131
Szolnoki régióközpont 
5000 Szolnok, Verseghy u. 3.Tel.: 56/506-152

Az E.ON Tiszántúli Áramhálózati Zrt. közleménye

Az egyeztetésen és azt követő organizációs bejáráson tisztázni 
és írásban rögzíteni kell a növényzet eltávolítási munkáihoz 
kapcsolódó minden jogi, anyagi, szakmai és biztonsági feltételt. 
A 122/2004. (X. 15.) GKM rendelet 16.§ (6) bekezdés szerint 
fadöntés, favágás során a fa, vagy annak részei az áramvezetőket 
az előírt távolságnál jobban nem közelíthetik meg.

Az organizációs bejáráson a villamos hálózat üzemeltetéséért 
felelős területgazda, vagy nagyfeszültségű vezetékeknél 
vonalgazda meghatározza a veszélymentes munkavégzéshez 
szükséges feltételeket.

Ezek közül az élet védelme érdekében kiemelten fontos a 
feszültségmentesítés és a szakfelügyelet, melyet társaságunk 
saját költségén biztosít!

Felhívjuk a tulajdonosok (kezelők) figyelmét, hogy a 
szükséges feszültségmentesítés elmaradása miatt bekövetkezett 
balesetekért, károkért felelősséget nem vállalunk!

Amennyiben az ingatlan tulajdonosa (kezelője) a felhívás 
megjelenésétől számított 15 munkanapon belül nem jelenti 
be társaságunk illetékes régióközpontjánál, hogy a gallyazást 
elvégzi, a 16. munkanaptól kezdődően társaságunkkal 
szerződéses jogviszonyban álló vállalkozók kezdik meg a 
növényzet eltávolítását és gallyazását. A vonatkozó jogszabályok 
értelmében a munkák elvégzését az ingatlantulajdonos (kezelő) 
tűrni köteles.

Felhívjuk a figyelmüket, hogy amennyiben a 
területtulajdonosok nem végzik el a fenti rendelet által 
meghatározott gallyazási tevékenységeket, úgy társaságunk 
minden olyan fát, bokrot, növényzetet eltávolít vezetékeinek 
biztonsági övezetéből, amelyek nem felelnek meg a rendelet 
követelményeinek. Ezen munkálatok csak a biztonsági övezet 
nagyságát veszik figyelembe, a kertészeti, növényvédelmi és 
esztétikai érdekeket nem.

Tájékoztatjuk a tisztelt tulajdonosokat, hogy a jogszabályok 
által rájuk rótt, de általuk el nem végzett munkálatok igazolt 
költségeit társaságunk utólagosan velük megtérítteti.

Az eltávolított növényi részek, kivágott fa, gally a terület 
tulajdonosát, kezelőjét illetik, azok társaságunk részéről történő 
elszállíttatásához a tulajdonos, kezelő írásbeli hozzájárulása 
szükséges.

E.ON Tiszántúli Áramhálózati  Zrt.
Tisztelt Rákóczifalvai Lakosok!
Az E.On Zrt. tájékoztatása szerint alvállalkozójuk a gallyazási 

munkákat a településükön az alábbi időpontokban kezdi meg:
Rákóczifalva kisfeszültségű hálózatán: 2011.05.31-től
Rákóczifalva középfeszültségű hálózatán: 2011.10.15-től
Kérjük, amennyiben maguk szeretnék a gallyazási 

munkákat elvégezni, a fenti időpontig tegyék meg  
    Polgármesteri Hivatal

Az E.ON Tiszántúli Áramhálózati Zártkörűen Működő Részvénytársaság (Debrecen, Kossuth u. 41.) felkéri az 
ellátási területén lévő ingatlantulajdonosokat és kezelőket a településeken (kül- és belterületen egyaránt) meglévő 
kisfeszültségű, középfeszültségű és nagyfeszültségű villamoshálózatok vezetékei mentén, a biztonsági övezeten 
belüli fák, bokrok, magasabb növényzet (akár élő, akár elszáradt, gondozott vagy gondozatlan) eltávolítására, 
gallyazásának elvégzésére.
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   Védendő fogyasztók tájékoztatása

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Tisztelt Lakosok!
Felhívom figyelmüket, hogy a gazdasági helyzetre való 

tekintettel a közüzemi szolgáltatóknál elérhetővé vált a 
„Védendő fogyasztói” státusz.

Ennek alapján, Ön, mint fogyasztó, szociális helyzetére 
való tekintettel, kérheti a szolgáltatótól a védendő 
fogyasztóként történő nyilvántartásba vételét.

A Védendő fogyasztó státuszba vétel feltételei, 
folyamata: 

Védendő fogyasztóként akkor kerülhet nyilvántartásba, 
ha Ön, vagy az Önnel közös háztartásban élő hozzátartozó 
az önkormányzattól:

- aktív korúak ellátásában
- lakásfenntartási támogatásban
- ápolási díjban
- gyermekvédelmi kedvezményre való jogosultságban
- otthonteremtési támogatásban részesül, illetve ha 

nevelőszülő, hivatásos nevelőszülő, ha saját háztartásában 
neveli a gondozásába helyezett gyermekeket.

Az ellátások meglétét az önkormányzat igazolja a 19/2009.
(I.30.) Kormányrendelet 9. számú mellékletén, melyet a 
szolgáltató megküld Önnek. Amennyiben nem kapott ilyen 

nyomtatványt, a polgármesteri hivatalból beszerezheti.
A védendő fogyasztói igazolást arra az időszakra adja 

ki az önkormányzat, amely időszakig Ön, vagy közeli 
hozzátartozója jogosult ezekre az ellátásokra.

Amennyiben a szociális ellátás időtartama lejár, azt 
újra igényelheti. Ebben az esetben ismételten kiadja 
az önkormányzat a védendő fogyasztóként történő 
nyilvántartásba vételhez szükséges igazolást.

Amennyiben nem részesül a felsorolt szociális 
támogatásokban, kérheti az ellátások megállapítását, 
amennyiben a megállapítás feltételeinek megfelel.

A feltételekről a Polgármesteri Hivatal Szociális Irodájában 
érdeklődhet.

Tájékoztatom továbbá, hogy védendő fogyasztóként 
kérheti a részletfizetést, vagy fizetési halasztást. Ha az így 
vállalt fizetési kötelezettségét nem teljesíti, a szolgáltató 
előre fizetős mérő felszerelését fogja kezdeményezni.

Amennyiben fizetési nehézségei vannak, vagy az 
ügyintézéshez segítségre van szüksége, igénybe veheti a 
Családsegítő Szolgálat szolgáltatásait, melynek címe:

5085 Rákóczifalva, Toldi Miklós út 33.
Dr. Takács Zsófia  aljegyző  

A tavalyi évben rákóczifalvai küldöttség járt Kishegyesen. 
Szabó László alpolgármester, Balázs Antal, a macigyűjtő, 
Papp Imre fotós és Lethenyei Boglárka polgármesteri referens 
2010. novemberében látogatott el a szerbiai Kishegyesre, egy 
hosszú távú, főként művészeti alapokra építhető testvérvárosi 
kapcsolat kialakítása céljából.

A hangulatos kis településen Csóré Róbert polgármester 
és Virág Gábor titkár vezette végig küldötteinket. 

   Igéretes szerb-magyar együttműködés
Kishegyes mindennapjaiban csendes, de nagy terveket 

szövő, haladó település. A hamarosan megnyíló EU-s 
pályázatok kiaknázásával hatalmas lendületük, szorgos 
csapatuk korlátlan lehetőségeket biztosít számukra. A találkozó 
hasznos tapasztalatokkal szolgált kis csapatunknak.

A kapcsolat kialakításának következő lépéseként 2011. 
január 21-én Kishegyes település küldöttei érkeztek hozzánk, 
Rákóczifalvára.

Az idő szűke és a kedvezőtlen időjárás miatt településünkből 
keveset tudtunk bemutatni, azonban a Macimúzeum, a 
Fácánkert, a főtér megtekintése nem maradhatott ki. 

A látogatások sora ezzel nem zárult le, hiszen Kishegyes 
települése is számos olyan látványosságot, programlehetőséget 
nyújt a látogatók számára, mint a méltán híres Dombos-fest 
vagy a Csépe-emléknap. Vendégeinket figyelmébe ajánlottuk 
településünk rendezvényeit, kiemelt tekintettel a Döme-
napra, melyre szeretettel várjuk őket!

További információkat találhatnak Kishegyes honlapján: 
www.kishegyes.rs

Kérjük támogassák  adójuk 1%-ával Rákóczifalva Város Önkormányzata által fenntartott alábbi két 
alapítvány működését:

Rákóczifalváért Közalapítvány: 18830682-1-16
Rákóczifalva Közbiztonságáért Alapítvány: 19222655-2-16

Köszönjük eddigi támogatásukat!

   Tisztelt Rákóczifalvi Adózó Polgárok
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A képviselő-testületi tagok közül Csomán Istvánt 
szeretném bemutatni az olvasóknak. Nem hallgathatom 
el, hogy majdnem 20 éve ismerjük egymást. Akkor lépett 
be az iskola kapuján, mint kisdiák,s négy évig volt 
tanítványom. Az akkor még igen csendes tanulóból mára 
egy határozott, széles látókörű fiatalember vált. Örülök, 
hogy ebben a körben köszönthetem,s bízom a fiatalok 
lendületes, új szemléletet hozó aktív munkájában.

- Először is szeretném megköszöni mind azt a bizalmat, 
amit felém tanúsított a lakosság, hogy fiatal korom 
ellenére rám szavazott.Számomra megtisztelő és egyben 
kihívást is jelent.Igazolt abban,hogy a cél amit magam 
elé kitűztem értékes.

- Úgy vélem, ahogyan azt már korábban is hangsúlyoztam 
nem program mentén képzelem el a képviselői munkámat, 
hanem lehetőségeinkhez alkalmazkodva, azok maximális 
kihasználásával. Elsősorban a gazdaságosság oldaláról 
megközelítve képviselni a lakosságot.

Az elmúlt időszakban testületi és bizottsági üléseink 
alkalmával szembesülhetem azokkal a tényekkel - ami ma 
Magyarországon nem egyedüli az önkormányzatoknál - 
az az eladósodottság. Ezért ezen időszakban (1-2 év) nem 
tartom reálisnak ígéretek számosságát. Természetesen 
ez nem azt jelenti, hogy nem készíthetünk elő terveket, 
kisebb beruházásokat beleértve a lakosság és saját 
elképzeléseimet is. Mindezek megvalósítását a realitások 
figyelembe vételével.

- A bizottságban milyen pozíciót kaptál?
A Pénzügyi, Településfejlesztési és Ügyrendi Bizottság 

elnökévé választottak. Ez egyben nagy lehetőség, 
felelősség és bizalom is felém.

- Nem félsz attól, hogy fiatal vagy és nincs tapasztalat 
mögötted, a többiek idősebbek és egy idősebb azért fog 
visszafogni téged mert egy kicsit konzervatív szemléletű?

Az elmúlt testületi és bizottsági ülésekre visszagondolva 
úgy érzem képviselő társaim fiatalabb korom ellenére 
partnerként kezelnek. Ettől idáig sem tartottam és a 
jövőben sem fogok,mivel úgy gondolom nekik és nekem is 
egy közös cél kell, hogy legyen az a település fejlődése.

- Milyen tanulmányokat végeztél, hogyan tudod itt 
hasznosítani?

Általános iskolát itt végeztem, majd Szolnokon a 
Jendrassik György Szakközép Iskolában érettségiztem 
informatika szakon. Még ebben az évben a Szolnoki 
Főiskolára nyertem felvételt és közgazdászként végeztem. 

                                                                                                                  Csomán István
Itt szereztem 
meg a gazdasági 
életről azokat az 
i s m e r e t a n y a g o k a t 
amelyeket tudok 
alkalmazni a 
m i n d e n n a p i 
életben. Mindezek 
elsajátításában sokat 
tanulhattam többek 
között dr.Túróczi Imre 
tanár úrtól.

Hogyan tudom 
a tanultakat itt 
hasznosítani?- Ez jó 
kérdés! Az eddigi 
ismereteim alpján úgy 
látom erre lesz lehetőségem.     

- Hol dolgozol? A képviselőtag egy plusz feladat.
Jelenleg egy Pénzintézetnél dolgozom,ahol a kis-és 

középvállalkozások tartoznak hozzám.A képviselőséget 
nem tartom plusz feladatnak annál is inkább, mert ezt 
önként vállaltam és szívesen teszem.

- A mostani munkád segíti a bizottságban végzett 
munkádat?

Igen.A bizottsági munkát szorosan tudom kapcsolni a 
munkámhoz. Ezt azzal érzékeltetném, hogy a vállalkozások 
megpróbálnak úgy sakkozni, hogy a legnagyobb profitot 
érjék el. Ezt a szemléletet kell követnem, csak azzal a 
különbséggel, hogy nálunk a stabilitás legyen az első. 
Valahol a két terület nagyon hasonlít!  

- Hogy ötlött ez föl benned, hogy érlelődött, hogy 
képviselő legyél?

Nekem ez már korábbi gondolatom volt, a főiskola 
elvégzése után. Terveztem, ha érzek magamban annyi 
erőt, hogy ilyet bevállaljak, meg fogom próbálni. 
Érleltem a gondolatot, a barátok, a család bátorítottak, 
támogattak. Úgy gondoltam veszteni valóm nincs. Ez 
egy nagy megmérettetés. 

- Kicsit mesélj magadról  mit szeretsz csinálni, mennyire 
veszel részt a közösségi életben a fiatalok között?

Az az igazság, hogy nagyon nem folytam bele a 
lakosság életébe, de lehet, hogy ez is valamilyen szinten 
inspirált engem. Mint fiatal látom én is, hogy a velem 
egykorúak miért mennek el. Ez is egy nagy feladat, hogy 
megtaláljuk a közös hangot, azt a pluszt kihozni, ami 
alapján itt lehet tartani a fiatalokat.

- Szabadidőd, hobbid?
Szabadidőmben  szeretek a természetben lenni, legyen 

az kerti munka vagy akár horgászat, bár elég ritkán jutok 
le a vízpartra.  másik, ami mondhatom már a hobbimmá 
vált, az kapcsolódik a munkámhoz is, a Napigazdaság, 
Világgazdaság olvasása, napi szinten.

Köszönöm a beszélgetést!                                                            
KG
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Harmadszor a képviselőtestületben
gyermekek szeretete. Aki szereti a gyerekeket, az embereket 
az a pedagógus érzi, érti Őket, tudja, hogy miként kell 
velük kapcsolatot teremteni, tudja, hogy kell egy problémás 
viselkedésű, nehezen nevelhető gyermekkel foglalkozni. Az 
órámat zavaró tanulóval nem kiabáltam, ritkán emeltem fel a 
hangomat. Ránéztem és vártam, kivártam. Ez általában hatott, 
használt. Befolyásolta még döntésemet az is, hogy a másik, 
általam választani kívánt pályára nem volt elég önbizalmam. 
Az egészségügyi pályára szerettem volna menni, de az 
orvosira kellő önbizalom hiányában nem mertem, az ápolóira 
meg nem akartam. Pedig nyolcadikos koromban, - ez akkor 
még ritkaság számba ment - részt vettem egy pályaválasztási 
tanácsadáson, ahol az egészségügyi pályát javasolták. Ez a 
javaslat érvényesült a középiskola kiválasztásakor, a szolnoki 
Tiszaparti Gimnázium és Egészségügyi Szakközépiskolában 
dicsérettel érettségiztem.Óriási érdeklődés munkált 
bennem az orvostudomány és a pszichológia iránt. Érdekes 
módon a középiskolai szakoktatóim, illetve tanáraim is 
befolyásolták végül is a döntésemet, hogy a jászberényi 
tanítóképző főiskola mellett tettem le a voksomat. Azoknak a 
szakoktatóknak a szakma szeretete, elhívatottsága a mai napig 
meghatározzák a pedagógusi hitvallásomat. Ez a „követelek 
Tőled, mert tisztellek” pedagógiai alapelv, mely áthatotta 
eddigi pályámat. A másik elvem, hogy a gyerekekkel való 
foglalkozásban, nevelésben nagy szerepe van a humornak, a 
derűs életfelfogásnak. Meg kell mutatni az emberi arcunkat! 
Nem baj, sőt jó, ha a gyermek, nevelt látja, hogy a pedagógus 
is ember, nem tévedhetetlen, tud hibázni és akarja kijavítani. 
Tud sírni, tud nevetni, örülni, ha kell szenvedni. Teljesen 
normális, emberi dolog az, hogy a pedagógus is tanul a 
tanítványától, tapasztalatot szerez általa.

F.F.: - Nem egy begubózó, otthonülő típusú család a 
Tiétek. Szinte minden községi, majd városi rendezvényen - 
amin én megjelentem, részt vettem - láttam a családodból 
valakit. Miért?

N.N.M.: - Tibi is ( a férj F.F.) és Én is igényeljük a 
társaságot, a nyüzsgést, a tenni akarás, az aktivitás jellemez 
bennünket. A gyerekeink pedig ebben nőttek fel. Tibi sportol, 
focizik, a tűzoltó egyesület vezetője, a fiam sportolt, a 
lányom táncolt Én énekelek a Rákóczifalva Római Katolikus 
Templom Énekkarában. Családunk tagja a Szabadidő Körnek, 
kirándulunk, túrázunk.Sok-sok zánkai táborozást szerveztünk 
hátrányos helyzetű gyermekeknek, melynek élményei máig 
bennünk élnek. Férjemmel közösen igyekszünk segítkezni a 
Rászorulókat Támogatók helyi egyesületében. Miért? Nem is 
tudom. Talán mert enélkül nem tudnánk élni, létezni. Lehet, 
hogy önző dolog, de nekünk kell. Az, hogy ezzel valakin, 
vagy valakiken segítünk, csak jó. Szeretünk így dolgozni, 
élni, ezt hoztuk otthonról, ezt viszik tovább gyermekeink.

A Rákóczi Diákjai Alapítványban kezdettől fogva segítek, 
dolgozok. Ez az életem, és egybefonódik a foglalkozásommal. 
Most az alapítvány szeretné először az iskolában lévő 
játszóteret felújítani, rendbe tenni, EU-s szabványnak 

Soron következő, 
bemutatásra kerülő 
képviselőnk, Nagyné 
Németh Margit, 
Manyika. 1990-94 
és 2006-2010 között 
már szerepelt a 
képviselőtestületben.

A fiatal, energikus, 
tenni akaró pedagógus 
az első ciklus végén 
úgy döntött, hogy nem 
indul a választáson, és 
kivonult a politikából. 
Úgy érezte, nem 
tud pluszt adni a 
településnek mint 
képviselő, akkor meg 

ne vegye el mástól a lehetőséget. Dolgozott mint tanító, tanult, 
tanított a gyermekek, szülők megelégedésére. Az iskola 
gyermekvédelmi felelőseként foglalkozott a problémás, 
hátrányos helyzetű, nehezen nevelhető gyermekekkel, 
együttműködött a szociális intézmény családgondozóival, 
gyermek- és ifjúságvédelmi szakembereivel. Én itt ismertem 
meg és kerültem vele munkakapcsolatba. Szimpatikus volt 
benne, hogy az iskolakerülő, csibész, rossz tanuló gyerkőcről 
is szeretettel tudott beszélni, vele foglalkozni. Munkájában 
megvalósult, működött a jászberényi főiskoláról hozott, az 
ilyen gyermekek megítélését irányító idézete : „ de hát Ő nem 
tehet róla!”. Most, a következő ciklusban ismét elhatározta, 
hogy indul a szavazáson és meg is lett az eredménye, 
beválasztották/beválasztottuk a testületbe.

Rákóczifalvi származása, itt töltött gyermekkora, általános 
iskolai tanulmányai, neveltetése, rokonsága, ismerősei, 
szerettei késztették, hogy megpróbálkozzon, és sikerült. 
Azt csak zárójelben jegyzem meg, hogy mint testületen 
kívüli, „külsős” szakember 1994-2010 között is segítette 
az önkormányzat munkáját a különböző bizottságokban. 
Beszélgetésünk kezdetén a pályaválasztására vagyok 
kíváncsi.

F.F.: - Miért választottad a pedagógusi pályát, mi 
befolyásolta a döntésedet?

N.N.M.: - A pályaválasztási döntésemet több, egymástól 
talán független tényező befolyásolta. Valószínűleg sokat 
nyomott a latba, hogy olyan magyartanárom volt az általános 
iskola felső tagozatában, mint Csömöz Mihályné, aki úgy 
tudta tanítani Radnótit, a magyar irodalmat, hogy azóta is 
csodálom. Ö az egyik példaképem. Megszerettette velem az 
irodalmat. Körmendiné Liszike néni a napköziben gyakran 
megbízott azzal a nemes feladattal, hogy kérdezzük ki a leckét 
HőnyinéBöbikével együtt a nehezebben tanuló társainktól.
Hát ez gyönyörű megbízatás volt! Ma is hálával gondolok 
vissza rá. Befolyásolta döntésemet az emberek és főleg a 
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megfelelővé alakítani. Ennek érdekében például február 
12-én megrendezzük a 14. alapítványi és jótékonysági bálat 
a Sportcsarnokban. Több civil kezdeményezést segítünk, 
többek között a Főzzünk játszóteret programot. Az iskolában 
is gyűjtjük a Delikátos zacskókat, várjuk minden kedves 
olvasó segítségét a gyűjtésben.

F.F.: - Mi az, amiről nem akarsz lemondani, mi az ami a 
Tiéd, ami neked szórakozás, hobbi?

N.N.M.:-A hétvégi főzőcske és egyben a készülődés 
arra, hogy együtt leszünk mindannyian. Dávid fiunkkal 
sajnos szinte csak hétvégeken találkozunk.Eleink mondták, 
mi igaznak tartjuk: az asztalnál jól együtt lehet tartani a 
családot.

- A másik:az éneklés a templom énekkarában. Most 
a beszélgetés után is majd odamegyek. Már várom a hét 
elején, hogy a heti egy éneklésre sor kerüljön. Szeretem, bár 
szerintem nincs jó hangom, a lelkesedésem annál nagyobb.

F.F.: - Többször hallottam, volt szerencsém hallani az 
énekkart. Érdemes meghallgatni, aki nem teszi szegényebb 
lesz egy élménnyel. Köszönöm a beszélgetést, további 
munkádhoz kívánok jó egészséget, sok befogadó képes 
diákot, és sok-sok sikerélményt!

N.N.M.: - Köszönöm a beszélgetés lehetőségét .Ezúton 
kívánok az olvasóknak önfeledt farsangolást és várunk 
mindenkit az alapítványi bálra.

F.F.

LEADER

2011.02.15. 
HVS felülvizsgálat indító értekezlet – MINDEN ÉRDEKLŐDŐT 
VÁRUNK SZERETETTEL!
Helyszín: Szolnoki Főiskola, (Szolnok, Tiszaliget) 
Időpont: délután 15 óra
Az értekezleten kerül sor a tervezői csoport kijelölésére! A tervezői 
csoport tagjai lehetnek: a HACS tagsága és minden olyan helyi sze-
replő, aki vállalja a tervező munkát, ötleteket gyűjt, segíti a térség 
leghatékonyabb fejlesztési irányainak kidolgozását.

2011.02.15-től Projektötlet-gyűjtés és általános felülvizsgálat elvégzése
2011.02.20.-2011.03.04  Fórumok tartása
2011.03.07.-2011.03.11. HVS dokumentum véglegesítés 
                                                (HACS általi jóváhagyás – KÖZGYŰLÉS!)
2011.03.16.2011.03.18. Végleges és jóváhagyott HVS IH-hoz                                               

történő benyújtása
Reményeink szerint a HVS felülvizsgálata a LEADER program vég-
rehajtás sikerének fontos részévé válhat. Várjuk érdeklődésüket, vé-
leményüket, juavaslataikat, projektötleteiket!
Kívánunk türelmet, lelkesedést, és hatékony munkát!
Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesület

Célunk: a helyi fejlesztési igények ismételt felmérése, a világban és 
hazánkban zajló gazdasági folyamatokhoz való illeszkedés biztosítá-
sa, egyéb, 2008. év óta jelentkező fejlesztési igények összegyűjtése, 
beillesztése a helyi stratégiába. (A Helyi Vidékfejlesztési Stratégia 
tartalmazza a térség jövőképét, a főbb célkitűzéseket, a jelenlegi 
helyzet elemzését, valamint a térség fejlesztésére irányuló intézke-
déséket és az azokhoz rendelhető pénzügyi forrást. E dokumentum 
alapján várhatóak a 2011. évi helyi pályázati kiírások!)

                                                                                                                         Közlemény

A helyi stratégia felülvizsgálatát alábbi ütemezés 
szerint végzi el a KTZVE:

Tájékoztatjuk a szolnoki kistérség lakosságát, hogy az ÚMVP Irányító Hatóságának 6/2011 (II.4.) közleménye alapján a 
Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesület LEADER akciócsoport által jóváhagyott Helyi Vidékfejlesztési Stratégiát 
(HVS-t) felülvizsgáljuk, frissítjük! 
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A Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesület 
sikeresen pályázott EMVA IV. tengelyes LEADER 
felhívásra. Az elnyert támogatással 2011. év márciusában, 
Rákóczifalván, majd áprilisban Újszászon induló képzéseken 
a részvétel térítésmentes!

A Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesület 
(KTZVE), mint a szolnoki kistérség vidékfejlesztő társadalmi 
szervezete sikeresen pályázott Leader támogatásra. Az 
elnyert közel 2 millió forintot az Egyesület ingyenesen 
igénybe vehető oktatásra, képzésre fordítja. Az alternatív 
konfliktuskezelő tréningeken ingyenesen lehet részt venni! 
Február második hetében indul a program toborzási szakasza, 
azaz minden érdeklődő, aki szívesen részt venne a 3-3 napos 
képzésen, egy jelentkezési-toborzási lap kitöltésével jelezheti 
részvételi igényét. A kiscsoportos munka miatt 16-16 fő 
jelentkezését tudják elfogadni.

A programot szakértők, speciális trénerek segítségével 
bonyolítja a KTZVE. Az AVP Hungary Közhasznú Egyesület 
együttműködésével megvalósuló képzésen gyakorlati 
műhelymunka során olyan egyszerűen elsajátítható technikákat 
tanul meg a „tanuló”, mely a hétköznapi élet konfliktusaiban, 
emberi kapcsolatokban (munkahelyen, családban, iskolában) 
remekül alkalmazhatóak. Az AVP program (Alternatives to 
Violence Project, Alternatívák az erőszak kezelésére) jól 
felépített, önbecsülést erősítő, közösségépítő, kommunikációs 
és konfliktusmegoldó gyakorlatok által képes elősegíteni 
a konfliktusok erőszakmentes megoldását az agressziótól 
egyre inkább veszélyeztetett világunkban, teret és lehetőséget 
kínálva az életszemlélet és a viselkedés változtatásához. A 
tréninget a világ számos országában sikerrel alkalmazzák.

Magyarországon – az európai kontinensen elsőként – 1993-
ban kezdődött el a program meghonosítása az AVP Hungary 
Közhasznú Egyesület koordinálásával. A tréningprogram a 
pedagógusok, segítő foglalkozásúak és az egészségügyben 
dolgozók továbbképzési rendszerében is akkreditált.

Hogyan dolgozunk a program során? Az AVP tréningen, 
a gyakorlati műhelymunka során megtanuljátok felismerni, 
hogy milyen helyzetekben váltok agresszívvá. A tréning 
védett környezetében megvizsgáljátok, milyen lehetőségeitek 
vannak még az erőszakos megoldáson kívül. Kipróbáltok 
alternatívákat, és megnézitek, hogy azok milyen reakciókat 
váltanak ki. Gazdagodtok azzal a felismeréssel, hogy 
konfliktusaitok megoldásakor nem szükséges a régi rossz 
megoldásokat ismételgetnetek. 

Ahhoz hogy változni és változtatni tudjunk, fontos, hogy a 
bizalom és egymás kölcsönös tiszteletén alapuló közösséggé 

KTZVE hírek 2011. 02. 04.

LEADER

Indul az „Alternatív konfliktuskezelés az élhető életért” elnevezésű tréningprogram!
váljon a csoport. Ebben segítenek a közös beszélgetések, 
könnyed játékos feladatok is. Minden változás feltétele, 
hogy elfogadjuk önmagunkat, s a jó dolgokat nézzük és 
erősítsük egymásban. Az erőszakmentes viselkedés négy 
eleme kap hangsúlyt a kurzusokon: önmagunk megerősítése, 
kommunikációs- és együttműködési készségek és 
konfliktuskezelési módszerek. A cél az, hogy a résztvevők 
alkalmazni tudják a tréningen szerzett módszereket a 
mindennapi életükben.

A tréningek 2-3 órás szakaszokból állnak, amelyek 
egymásra épülnek. Minden csoportban másként, a 
csoporttagok visszajelzései alapján alakul a képzés. A 
csoporttal mindig facilitátor team dolgozik, ám ők nem adnak 
kész válaszokat. Céljuk inkább az, hogy a résztvevők egymás 
tapasztalatiból tanulva, megismerjenek és kipróbáljanak saját 
konfliktusaik megoldására új módszereket.

Mindannyiunkban meg van az a képesség, hogy 
konfliktusainkat békésen és saját érdekeinket határozottan 
képviselve tudjuk megoldani. 

Résztvevők mondták:
„Növelte az önbizalmamat és megtanított előítélet nélkül 

elfogadni másokat.” 
„Nagyon- nagyon tetszett!! Feléledt bennem az érzés, 

hogy lehetek nyitott bátran. A tréning kezdete óta sokkal 
egyenesebb gerinccel járok az utcán. Már alkalmaztam is pár 
dolgot a kapcsolataimban. Azért lehet jól alkalmazni, mert 
gyakorlatban is megelevenítettük, kipróbáltuk.”

„Nagyon jó volt itt lenni, megismerni egymást, tanulni 
a saját és mások hibáiból. Őszinte mély érzéseket hoz 
felszínre, de van lehetőség a „felhőtlen” kikapcsolódásra. 
Minden igyekezetemmel azon leszek, hogy alkalmazzam az 
élet különböző területein az itt hallottakat. Köszönet!”

„Ez volt a legjobb tréning az életemben. A tréning 
erőssége az őszinte bizalomteli légkör és a szembenézés a 
problémákkal.”

A képzésre jelentkezni lehet:
A Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesületnél az 
56/584-009-os telefonszámon, 8-16 óra között, illetve 
e-mailen: ktzve1@gmail.com
Jelentkezéssel, képzéssel kapcsolatos kérdéseikkel 
fordulhatnak a projektmenedzserhez: Szolovjov Ritához, a 
70/381-1320-as telefonszámon. 
A képzéssel kapcsolatos további kérdéseikkel Toldi Beáta 
vezető trénerhez fordulhatnak
20/949- 5602 
e-mail: toldi.beata@rubicom.hu

A Rákóczi Diákjai Alapítvány várja az Önök 1%-os felajánlását, 
melyet a II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény 

tárgyi feltételeinek javítására,  a hátrányos helyzetű és a jó képességű gyerekek támogatására kívánunk fordítani.
Rákóczi Diákjai Alapítvány  5085 Rákóczifalva, Szabadság tér 1.  Adószám:18830637-1-16

Az alapítvány kuratóriumának elnöke: Baloghné Gajdos Julianna
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„Személyes belépés a múló időbe”

Útitársammal

A Rákóczi Lap olvasói Czirmayné Kocsis Róza 
„szakirányításával” már több mint három éve tekinthetnek 
ki a „nagyvilágba”. Róza nem  egyszerűen csak leírja 
utazásai élményeit, hanem bővíti, felfrissíti ismereteinket 
az évtizedek alatt felhalmozott történelmi tudásának 
közreadásával. Lélekkel töltött írásai szinte „kényszerítik” 
az olvasót utazon tovább, nyíljon ki képzelete, élje át a 
történelmi múltat, legyen utitársa.

Egy Czirmayékkal közös, többnapos erdélyi  barangolás 
alkalmával tapasztaltam, hogy milyen sokat nem tanultam 
meg a történelem órákon, és mennyire nem törtem magam 
a későbbi évek során sem múltunk alapos megismerésére. 
Pedig lényeges!  Például nem elég Kolzsváron a Mátyás 
szobornál kocsiból kiszállni, bámészkodni, majd utána 
valamit elmajszolni. Időzni kell, kutakodni, figyelni hiszen 
minden kapualj, belsőudvar, ódon homlokzat, ősi temető 
mesél a „beavatottaknak”, és ebben segít sokat a tanúlt 
vezető, a mi estünkben Róza.

- Róza, korábban is sokat utazgattatok férjeddel, 
Árpáddal, vagy csak most a nyugdíjas éveitek alatt teszitek 
napjaitokat színesebbé ezzel?

- Igen, mi korábban is sokat utaztunk. Mindketten 
szeretjük személyes tapasztalatokkal is gyarapítani a 
világról meglévő ismereteinket. Azt hiszem, nincs ebben 
semmi rendkívüli, hiszen az emberiség eme ősi vágya 
mindenkiben munkál. Csak hát az egyik embernek több 
lehetőség adatik a vágyak megvalósításához, a másiknak 
meg kevesebb. Hála az Istennek a mi életünk úgy alakult, 
hogy sokszor neki vághattunk a világnak. Európa szinte 
minden országát bebarangoltuk, de múlatuk az időt 
Ázsiában is. Persze nem hanyagoltuk el Magyarországot 
sem. Főként a kulturáli körutazásokat kedveljük. Vagyis 
a szellemi töltekezés ama formáját, amikor egy országon 
belül helyről-helyre haladva tárulnak fel előttünk az 
értékek. Spanyolországban például tizennégy nap alatt a 
Pireneusoktól a Gibraltárig jutottunk. Közben Valencia, 
Barcelona, Monserat Zaragoza, Madrd, Toledó, Segovia, 
Avila, Elesettek Völgye, El Escorial, Cordova, Costa del 
Sol, Sevilia csodáiban gyönyörködhettünk.

- Utazásaitokról rendszerint be is számolsz a Rákóczi 
Lap hasábjain. Már megszoktuk, hogy Kitekintés a 
nagyvilágba rovazunkban újab meg újabb színes írásokkal 

traktálod az olvasót. Valójában mi vzérel amikor 
elénk tárod az írásaidat?

- Semmi esetre sem az, hogy szokványos 
utirajzokkal bombázzam a nagyérdeműt. Hiszen ha 
valaki tudni akar valamit egy országról, egy tájról, egy 
városról, egy kultúráról csupán csak kzébe kell venni 
az utikönyveket, vagy rá kell kattintani az internetre, 
s már gyűjtheti is az ismereteket. Sokkal inkább arra 
törekszem, hogy írásaim az ismereteknek, és az 
érzelmeknek, vágyaknak, egy szóval a személyes 
kötődéseimnek az ötvözetei legyenek. Jóllehet 
törekszem az objektivitásra, de elsősorban azt írom 
le ami a világból az enyém, amire én én emlékszem, 
amit én tartok fontosnak. Ez lehet történelmi, 
irodalmi, néprajzi, művészettörténeti, vallástörténeti 
vagy természetföldrajzi ismeret éppenúgy, mint egy 
utazásközbeni pillanatnyi hangulat, benyomás vagy 
éppen töprengés, netán ábránd. Az utazás ugyan is 
megtanítja álmodozni és emlékezni is az embert. 
Írásközben lelkem mélyén talán éppen az motoszkál, 
hogy ebben az elgépiesedett világban rámutassak: 
emberi létünk, több mint ismeret. Hangulatok, 
érzelmek, emlékek, képzeletek, ábrándok és 
ismeretek összesége vagyunk. Meg aztán tudom, 
szép csendesen szállnak az évek, s ezekkel az 
írásokkal, meg máshol megjelenőkkel, személyes 
belépést teszek a múló időbe.

- Apropó, múló idő! Pillanatképeid, sajátos 
útirajzaid, kisszíneseid bizonyára azt megérdemelnék, 
hogy önálló kötetbe rendezd őket. Nem gondoltál 
még erre?

- Őszintén szólva gondoltam is, meg nem is. 
Inkább író- és költő barátaink noszogatnak, hogy az 
ilyesféle írásaimból álljon össze egy kötet. Van aki 
azt mondja, hogy kár lenne, ha az idő süllyesztőjébe 
kerülnének ezek az írások, mert megcsillan bennük 
a szépírói véna.

Én úgy gondolom, hogy azok a legsikeresebbek, 
amelyekben a vallomásos jelleg domborodik ki. 
Ezekért tényleg kár, de egy leendő kötet érdekében 
még nem tettem lépéseket.

- Akkor rajta hát! Itt az ideje.             Papp Imre
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ISKOLA
  Iskolai hírek

A szolnoki Napsugár Gyermekház által meghirdetett 
mesevetélkedőn már 10 éve részt vesznek iskolánk 2-3-4. 
osztályos tanulói.

Januárban 2 fordulót bonyolítottunk le helyben. 6 
csapat versengett a továbbjutásért. Fordulónként 4 mesét 
dolgoztak föl a tanulók. Ebben az évben európai mesékből 
válogattak a szervezők. Az érdekes, sokszínű feladatok 
próbára tették a csapatokat. A különböző nehézségi szintű 
feladatlapok megoldása, illetve kiértékelése után alakult 
ki az alábbi sorrend:

Alapfokú Művészetoktatási 
Intézményünk néptánc tanszakán 
január 16-tól 21-ig zajlottak a félévi 
vizsgák. Nyílt órák keretében 247 
néptáncos tanuló adott számot 
tudásáról a szép számú (277 fő) 

érdeklődő előtt. Az előképzősök csoportosan, az idősebbek hármasával, 
párban, egyénileg mutatták be a pedagógusok által kért feladatot. 
Értékelést  - Pedagógiai Programunknak megfelelően -előképzőben 
szövegesen, alapfoktól pedig érdemjeggyel kaptak tanulóink.

A  félévi eredményekkel elégedettek vagyunk. Ki-ki tehetsége szerint 
igyekezett megfelelni az előírt kívánalmaknak a vizsgákon. 

7 mérföldes csizmában heted 7 határon át   MESEVETÉLKEDŐ
I. helyezett: 4.a: Milosits Anna, Török Beáta, Líbor 

Dános,Szentesi Zsombor
II. helyezett: 2.a és b: Mayer Domonkos, Preller 

Dávid,Deák Ádám,Sipos Boglárka
III. helyezett: 3.a: Bognár Alexander, Szarvák Gorzsa, 

Kovács Norbert, Nagy Dominik
E három csapat képviseli iskolánkat Martfűn a körzeti 

versenyen.
Alsó tagozat munkaközössége

  Félévi vizsgák a néptánc tanszakon

Köszönöm, hogy ilyen szép számban 
tisztelték meg a gyerekeket és pedagógusokat a 
kedves hozzátartozók.

Szeretettel várjuk Önöket május végén, 
hagyományos „ Néptánc gálánkon”!

Hőnyiné Nagy Erzsébet  művészeti 
munkaközösség-vezető

A személyi jövedelemadóról szóló törvény szerint, minden adófizetőnek évente lehetősége van arra, hogy a ténylegesen 
megfizetett adójából 1%-ot az általa meghatározott civilszervezet javára juttasson. Ez nem kötelező, de aki élni kíván 
ezzel a lehetőséggel, akkor erről rendelkező nyilatkozatot kell adnia.

A Rákóczi Néptáncegyüttes tisztelettel köszöni az Önök eddigi támogatását! 
 2010-ben az adó 1%-ból 144 924 Ft-ot kapott egyesületünk.

A befolyt összeget cél szerinti tevékenységünk (népi hagyományaink őrzése, oktatása, kulturális tevékenység) folytatására 
és viselettárunk fejlesztésére fordítottuk.
Tettük mindezt annak érdekében, hogy műsorainkkal színesebbé tegyük Rákóczifalva rendezvényeit, és megyei-, 
országos-, ill. határon túli rendezvényeken öregbítsük városunk jó hírét. Fontosnak tartjuk továbbá, hogy gyermekeink 
megismerjék és tiszteljék saját népük hagyományait. 
A jövőben is folytatni kívánjuk eddigi tevékenységünket, ehhez kérjük az Önök adójának 1 %-át.
Rákóczi Néptáncegyüttes
Adószám: 18835412-1-16                                                                                                     Hőnyiné Nagy Erzsébet  elnök

  Adó egy százaléka
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ISKOLA
                                                                                                          Versenyeredmények

                                                                                                            Történelmi verseny

Damjanich János szavaló verseny, Martfű
Különdíj: Dengi Martin 5.a
Oklevél:
Nagy Elizabeth, Szelei Petra 5.a
Tóth Adonika, Rigó Viktória, Nyitrai Laura 6.b
Sebestyén Réka, Torda Lili, Zelei Alexandra 7.a
Lipák Ferenc Zsolt 7.b
Felkészítő:Tímárné Fischer Magdolna, Sándorné Pusztai 
Erika, Vancsa Csilla
Varga Katalin Gimnázium szavalóversenye
III.        Török Nóra 8. a
Felkészítő: Sándorné Pusztai Erika
Mányi Sándor Közbiztonsági Közalapítvány által meghirde-
tett: „KRESZ TESZT” alsó tagozatos kategóriában beküldött 
2858 pályázó közül a megyei versenyekre 382 fő jutott to-
vább.
Iskolánkból:
Horváth Bálint 1.b
Mayer Domonkos 2.a
Nagy Emese 2.b
SzarvákGorzsa 3.a
Zsarnai Zsombor 3.a

Bod Péter Társaság „Könyvtárhasználati vetélkedő” (he-
lyi forduló)
Általános könyvtárhasználati tudásukról adtak számot a di-
ákok. 
I. Sárándi Flóra 6.b
II. Nyitrai Laura 6.b
III. Rigó Viktória 6.b
Ők a megyei versenyen bizonyíthatnak tovább.
Felkészítő: Bozsó Andrea
Szép magyar beszéd- helyi forduló
7-8. osztály
I. Zelei Alexandra
II. Pásztor Edit
III. Menkó Gábor
5-6. osztály
I. Nyitrai Laura
II. Szelei Petra
III. Őze Lili
Felkészítők: Tímárné Fischer Magdolna, Sándorné Pusztai 
Erika, Vancsa Csilla

Hatodikos korosztályban a következő eredmények születtek 
(68 csapatból):
2. helyezett: Bognár Dominika-Nyitrai Laura
6. helyezett: Gáspár György Molnár István
7. helyezett: Sárándi lóra-Nyitrai Laura

A mezőtúri Teleki Blanka Gimnázium és Szakközépiskola immáron kilencedik alkalommal rendezte meg a Teleki-
történelem versenyt. A versenyen az iskolából negyven négy kétfős csapat vett részt. Az első két fordulót írásban kellett 
visszaküldeni, majd a legjobb tíz csapatot hívták meg a szóbeli döntőre.

A hetedik-nyolcadikos korosztályban a következő eredmé-
nyek születtek(55 csapatból):
7. helyezett: Kincses Dorina-Török Nóra
8. helyezett. Pásztor Edit-Vincze Gyöngyi

Gratulálunk színvonalas munkájukhoz és szép eredményükhöz! További jó versenyzést kívánunk!
Magyariné Csomor Edina

2010 évi farsang
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  Adó egy százaléka

 „Január elől jár...”

ÓVODA - BÖLCSŐDE

Óvodánkban az év első hónapjában, a legkedveltebb 
projektjeink a „Madarak” és az „Idő” Mindkét témára 
jellemző, hogy nem kézzelfoghatóak, ezáltal az óvodás 
gyermekektől távol áll. Különböző okból ugyan, de januárban 
mégis közel kerülhet a gyermekeinkhez mindkét téma.

Szerencsések vagyunk, hiszen az óvoda udvara, ha éppen 
nem zeng gyermekzsivajtól, igazán csendes, nyugodt, védett 
sziget madaraink számára. Időnként megjelennek, és jóízűen 
lakmároznak a gyermekek által kihelyezett madáreleségből. 
Néhány csoport ablakából szabadidőben is folyamatosan 
figyelhetik gyermekeink a tőlük csak néhány méterre 
megjelenő madarakat: a varjat, vadgalambot, verebet, a 
cinegét, feketerigót, zöldikét és tengelicét. Élményszerző 
séta során a település központjában, az óriás fenyőfán pihenő 
fülesbaglyokat figyelhették meg a gyermekeink.

A témával foglalkozó csoportok ellátogattak a Madárparkba, 
ahol egzotikus madarakat etethettek meg. Nagyon jó alkalom 
ez a természet szeretetére, a madárvédelemre-szeretetre 
nevelésben egyaránt.

Jó alkalom még ebben az időszakban az „Idő” téma 
feldolgozása, érzékeltetése mely a gyermekektől oly távoli 
időt próbáljuk életkoruknak megfelelően közelebb hozni. A 

téli ünnepek alatt otthon eltöltött időt elevenítjük föl, amikor 
megidézzük a szilvesztert, amikor a gyermekek is ébren 
maradhattak, „pezsgőt” ihattak és nézhették a településünkön 
itt-ott felvillanó tűzijátékot. Ez a számukra is érzékelhető 
pont, amikor egy évnek vége, és kezdődik egy új. Egy 
időszalagon jelenítettük meg az évet, a hónapokat, napokat, 
amin megjelöltük a csoportban élők név- és születés napját, a 
jeles napokat, farsangot, anyák napját stb. Azt is berajzoltuk 
mikor mennek a nagyok iskolába. Tanultunk hónapsorolót, 
a hét napjairól, az óráról mondókát, évszaknaptárt, órát 
készítettünk. Mértük az időt órával, homokórával, és 
mérjük folyamatosan az időszalagon való lépéseinkkel 
is. Megtekintettük a legújabb elemmel működő órákat az 
Ajándék és Ékszer boltban és Zsuzsa néni rőfös boltjában, 
de megnéztük a templomtorony óráját és a Macimúzeum 
állandó kiállítását képező régi órákat is.

A januárnak vége, és már figyeljük az időjárást, vajon a 
medve kibújik-e a barlangjából, vagy sem. Akár igen, akár 
nem, macikat várunk vendégségbe otthonról a csoportokba, 
és a Macimúzeumból intézményünkbe, hogy együtt várjuk a 
télűző farsangot, a tavasz megérkezését. Közben pedig minden 
csoport ellátogat a „medve barlangjába” a Macimúzeumba is
.                                                                 Mondiné

Kedves Rákóczifalva város lakói!
A Rákóczifalvai Virágoskert Óvodáért Alapítvány köszönetét fejezi ki mindazoknak, 

akik a 2009-es személyi jövedelemadójuk 1%-át alapítványunknak ajánlották fel. 
A befolyt 243.576,-Ft-ot a művészeti oktatás és nevelés (ábrázolási eszközök), egészséges környezet (árnyékolók), sport-
tevékenység, eszközfejlesztés (játékok, tányérok) támogatására fordítottuk, illetve kívánjuk fordítani. Bizonyára élnek a 
lehetőséggel és az idei évben is rendelkeznek személyi jövedelemadójuk 1%-áról. 
Engedjék meg, hogy az alapítványunkról szóló rövid tájékoztatóval segítsünk a döntésben!
A befolyt összeget a rákóczifalvai Virágoskert Óvoda és Bölcsőde intézményében az alábbiakra kívánjuk fordítani:
- Anyagi és erkölcsi segítségnyújtás az itt tanuló, illetve gondozott hátrányos helyzetű gyermekek és családjaik részére;
- Egészséges, biztonságos és esztétikus környezet kialakításának támogatása,
- A művészeti oktatás és nevelés támogatása,
- A kulturális és sport tevékenység támogatása,            - Az eszközfejlesztés támogatása
Adószám:   18841022-1-16
Kérjük adója 1%-val támogassa alapítványunkat, ezáltal intézményünket, Rákóczifalva jövő nemzedékét!
                                                                                             Az alapítvány kuratóriuma

Ezt látjuk az ablakból

Órák minden mennyiségben A kedvenc a kakukkos óra

Madáreleséget rakunk 
a madáretetőbe
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                                                                                                                        Idősek otthona 

2010. december 16. délutánja csendes, meghitt délután 
volt az Idősek Otthona minden lakója, a hozzátartozók, és 
az intézmény dolgozói számára. Tárnai Attila, a Szolnoki 
Szigligeti Színház művészének előadása, majd településünk 
iskolájának tanulói, nevelőinek dramatikus játéka az öröm 
könnyeit csalták a jelenlévők szemébe. A játék Jézus 
születésének fontosabb eseményeit mutatja be a Biblia 
alapján. A karácsonyi ünnepnek már régóta része ez a 
dramatikus játék, amelyet eredetileg a templomokban vagy 
azok előtt adtak elő. 

Az ünnepségünkön az Idősek Klubja tagjai Karácsonyi 
dalokat énekeltek, majd csillagszórókat gyújtva, közösen 
énekeltünk. A zserbó, a mézeskalács illata, a hozzátartozók 

„Vízkereszt: a világ vár                                 
csillag ég az égen                                         

Gáspár, Menyhért, Boldizsár                       
jönnek a tevéken.                                         
Ej haj szép az év,                                         

minden napja szép,
minden éj egy álom

minden nap egy kép.”
(Babits Mihály)

adományai – a közösen elfogyasztott sütemények, diós és 
mákos bejgli, gyümölcsök, csokoládék – kicsit közelebb 
vitt mindenkit az „otthoni” karácsonyokhoz. Köszönjük a 
szereplők előadását, köszönjük mindenkinek, akik valamilyen 
formában támogatták az Idősek Bentlakásos Otthona lakóinak 
karácsonyi ünnepségét. Nagyon gyorsan búcsúzott az óév, és 
beköszöntött az újév. Január első napjaiban a beszélgetések 
során foglakoztunk az elkövetkezendő év tervezésével, mit 
szeretnénk, hová menjünk kirándulni, kiket hívjunk, és kiket 
várunk. Ebben az évben is megemlékezünk a jeles napokról, 
a névnapokról, a születésnapokról. Szívesen látjuk a régi 
ismerősként vissza-visszalátogató énekeseket, színészeket. 
Megtettük a farsangi előkészületek első lépéseit, elkezdtük 
a tervezést, szervezést, a társalgó feldíszítését, elkészült 
a szalmabáb is, (szeretnénk, ha gyorsan elégne), mert 
szeretnénk gyorsan és vidáman búcsút venni a hideg téltől. 

Ha farsang - akkor móka, kacagás, no meg persze bőséges 
evés, ivás. De erről a következő alkalommal. 

                                                                               Bné
Maskarások, bolondok,

Rázzátok a kolompot. Takarodjon el a tél,
Örvendezzen,  aki él.

                                                                                                  Kultúra napja a városházán 
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Amikor megtudtam, hogy 
„Lalikirály”, azaz Boros 
Lajos kisvárosunkba látogat, 
még pedig mint művész, és 
kiállító, és nem elsősorban 
rádiós, azonnal utánanéztem 
ezirányú munkásságának. 
A kiállítandó képek láttán 
először nem tudtam 
eldönteni, hogy fényképekről 
vagy csodálatosan megfestett 
képekről van szó. Valójában 

a kettő vegyítéséről. Boros Lajos, mint művész először 
fényképez, aztán válogat, majd átalakít, és végül kiállít. 
Számos kiállítással a háta mögött Gyula és Békéscsaba 
után most Rákóczifalván tekinthetőek meg a képei.

- Amikor végignéztem a képeidet a laliplaza.hu-n, akkor 
nagyon sok kép volt, amely a Láncíhdhoz, Budapest nevesebb 
pontjaihoz kötődött, de nagyon sok hangulatkép is fellelhető. 
Milyen arányban készíted ezeket a képeket? És van valami 
szorosabb kötődésed a városhoz?

- Az a helyzet, hogy a Laliplaza-nál véletlenszerű 
sorrendben vannak a képek. Én azért 10 évig a Lánchídon 
jártam minden reggel, már minden szegecsét ismertem, 
így ebből egy nagyon komoly sorozat készült. Berlinben, a 
magyar nagykövetségen volt egy kiállításom, és ott kérték, 
hogy legyen már pár budapesti fotó. Ekkor azt mondtam, hogy 
félrerakom az én fanyar hozzáállásomat, és megpróbáltam 
„csak szépet” fotózni.

Ezek a képek elkészültek, bekerültek az én katalógusomba 
is, ott voltak három hónapig azon a kiállításon, és egy komoly 
nyom volt a munkámban. De ha csak itt végigmegyünk a 
kiállításon, olyan helyek, helyzetek jelennek meg, mint 
Leros szigete Görögországban, tavaly a Vörös-tenger, a 
Dagály Uszoda medencéjén keresztül egy fa. Szicíliában, 
Taormina városában készült kép, a címe „Taorminai csipke”, 
ami az esküvői csipke fényképezésével készült. 

Többnyire ez úgy van, hogy nálam állandóan van 
fényképezőgép, kettő-három, azt se tudom hol, melyik 
zsebemben. Az új telefonomban olyan fényképezőgép van, 
ami olyat tud, amit egyik drágább fényképezőm se, így már 
azt is egyre többet használom. Ha jól akarok szórakozni és 
egy érdekes rádióműsor megy, akkor beülök a számítógép 
elé, és elkezdem nézegetni a saját képeimet. Valamelyik 
megfog, és azt átteszem a folyamatban lévő munkák közé, 

                                          „Természetes torzítások”
és ha éppen olyan hangulatom van, akkor valamelyiket 
kiválasztom, és azzal foglalkozom. Most körülbelül olyan két 
éves csúszásban vagyok saját magamhoz képest ezen a téren, 
de például nemrég felkérést kaptam egy étteremtől magyaros 
ételekkel kapcsolatos fantáziaképek elkészítésére.

- Akkor a Lánchidas képek inkább csak kötelezően 
elkészítendő jellegűek voltak?

- Egyáltalán nem volt kötelező jellegű, de gondolj bele, 
az ember a saját környezetét fotózza, és nekem a Lánchídon 
nem volt két egyforma időjárási és látási viszonyom a tíz év 
alatt. Nagyon sok pillérre vetett saját árnyékot fényképeztem 
le, melyek a napfelkeltével kapcsolatosak. Ilyet jó esetben 
párat tud készíteni az ember. Aztán meg esténként jártunk 
a Lali király műsorral, akkor pedig a kivilágított Lánchidat 
láttuk. Ennek köszönhetően tanultam meg a stabil támaszt 
használni, hiszen ezekkel a gépekkel, saját kézben, hosszú 
kioldási idővel nem lehet jó képet készíteni. Ha játszani 
akarsz vele, akkor jó, de hogy szép legyen, arra nem…

- Gondolom, nem most kezdtél el foglalkozni a fotózással, 
és mint említetted több géppel dolgozol. Hogyan épültek 
egymásra a folyamatok?

- Persze, már régóta foglalkozom vele, de az első 
gyermekem születésekor vált igazi szenvedéllyé. Kicsit 
korábban már fotóztam, de az a vegyszeres fotózás volt, 
amikor a fürdőszoba megszűnik használhatóvá válni, 
sötétkamraként funkcionálva. Akkor csak a fotózáskor való 
komponálást tanultam meg, mivel utómunkával nagyon 
nehéz. Aztán megkaptam az első digitális gépemet, és hát az 
az öröm, hogy nem tudsz rontani, hogy annyit fényképezel, 
amennyit akarsz, ha megtelt a kártya kitörlöd, ami nem jó: 
bemozdult, életlent. Ez volt az a pillanat, amikor komolyabban 
elkezdtem vele foglalkozni, és jók voltak a visszajelzések: 
az első ilyen komolyabb fotózáskor az egyik képem egy 
jótékonysági árverésen elég komoly összegért kelt el, és ez 
egy fontos visszajelzés volt.

- Mikortól kezdtél el tudatosan, komolyabban foglalkozni 
az effajta fényképezéssel, utómunkálatokkal?

- Egy 8-10 éve. Közben elkezdtem jobban költeni rá, 
feleségem csendes mosollyal szemléli a dolgaimat, eltűri, 
hogy pénzt adja ki, cserébe az unokáim és gyermekeim 
megfelelően vannak dokumentálva, és gyönyörű képeket 
tudok produkálni, úgyhogy a családi életemre is jó hatással 
van. Aztán jönnek a barátok tanácsai: van, aki azt mondja, 
ha nem nagyíttatod ki megfelelő nagyságúra a képeket, 
akármilyen szépek, semmit se érnek. Ezt elmesélem egy 
másik barátomnak, aki erre elvisz egy helyre, ahol olyan 
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anyagra nyomtatnak, ami teljesen új dimenziókat hoz ki a 
képből. 

Aztán rájöttem, hogy a „gigantománia” nem jó: van olyan 
kép, aminek jót tesz a nagyítás, van amelyiknek kifejezetten 
árt. Ezért most kitaláltam a 30x40-es méretet, ami se kicsi, 
se nagy, ez viszont elárulja, ha van olyan kép, amit érdemes 
nagyban megcsinálni. Aztán csináltattam egy konténert, mert 
egyre több kiállításom lett, és a képszállítással már gondok 
voltak. Ekkor rájöttem, hogy ami méretet ott megadtam, az 
a tökéletes, az optimális méret, ami 90x120-as. A feleségem 
azt mondta, hogy mostantól kezdve, ami ennél nagyobb, az 
otthon marad, és újra kell csináltatnom praktikus méretben. 

- Hány ilyen van?
- Ez tegnap és ma dőlt el, négy darab van, ami már 

egyszerűen nem fért el…
- A digitális technika adta lehetőségek mennyivel rövidítik, 

vagy éppen hosszabbítják meg a munkafolyamatod? Hiszen 
hiába egyszerűbb, gyorsabb a feldolgozás, a lehetőségek 
széles palettája arra késztethet, hogy beletegyél még egy kis 
ezt, azt…

- Persze, jó látod! Versenyfutás van a technikával, az 
ember próbálja nem a nulladik pillanatban megvásárolni a 
legújabb eszközöket, hanem dolgozzunk meg a régebbivel, 
a szoftverek pedig olyan árban vannak, hogy képtelenség 
megvásárolni őket. Én pedig rájöttem, hogy rengeteg dolgot 
meg tudok oldani mindenféle beavatkozás nélkül, a megfelelő 
fotózással. Például a legutóbbi gépemről utólag derült ki, 
hogy víz alatt 3-4 méterig működik. Vízimádó vagyok, 

imádom a víz és a levegő határfelületét, és itt gyönyörű 
csalásokat lehet véghez vinni. Ugyanakkor a zsebemben 
lévő telefonnal ha ráfényképezek esős időben a villamos 
ablakán lévő esőcseppre, akkor az az autó féklámpájával 
és a közlekedési lámpa zöldjével három olyan színes foltot 
alkot nekem, amit nem tudnék megfesteni egy hét alatt. 
Már próbáltam direkt elrontani képeket is. Hosszú kioldási 
idővel direkt elmozdítani a képet. Aztán kitaláltam azt, hogy 
felrakom valahova és megforgatom a gépet. Mindig akkor 
van egy jó kép, amikor valamivel szinkronba kerülök.

- Melyek a kedvenc hangulati elemeid, kedvenc helyeid, 
amiket szívesen jelenítesz meg? 

- Szeretem a misztikus dolgokat, a ködöt. Összefut a nyál 
a számban, ha elkezd esni az eső. Egyébként az Andrássy 
út a kedvenc helyem, és volt egy hosszú időszakom, amikor 
pocsolya fotókat készítettem. Ezekbe egy pici igazítás kell, 
nem az a fajta, ami hamisítás…de közben persze, hogy 
hamisítok, hiszen egy olyan képet állítok a feje tetejére, ami 
a valóságos világnak a torzított tükörképe, és azt mutatom, 
mint valóságos világot. De mivel azt az embert, aki bekerül a 
képbe, azt én kitakarom, onnantól kezdve a tükörképe elkezd 
lebegni. Ezeket nagyon szeretem, ettől lesz olyan meseszerű. 
Imádtam a frissen esett havat, az ónos esőt, amikor állandóan 
elestem, de négykézláb is folytattam…

- A további képeidhez is ilyen elszántságot, kitartást, és 
sikereket kívánok!

- Köszönöm szépen!
 Hably Dóra

CIVILEK

A Rákóczifalváról Elszármazottak Baráti Köre 2010. 
szeptember 11-én  tartott összejövetelén több igen fontos 
kérdést is megtárgyalt. Így:

- A tagság elfogadta a már régen tervezett nevet: 
Rákóczifalvaiak és Elszármazottak Baráti Köre, mely a 
teljes nyitottságot jelenti.

- Döntöttek az éves találkozók időpontjáról, ami ezután 
minden évben  a Városavató napja (aug. közepe) lesz.

- Javaslat hangzott el arról, hogy a település fiatalságával 
meg kellene ismertetni Rákóczifalva múltját.

A javaslatok alapján felkerestem és megbeszélést 
folytattam a Varsány Közösségi Ház vezetőjével, a helyi 
általános iskola igazgatójával, valamint Kupai Szabó Kornél 
református és Kómár István katolikus egyházvezetőkkel.

Kezdeményezésünk mindenki tetszését elnyerte, 
támogatást ígértek. Ezután megszületett a konkrét terv.

Egy 23 pontos témakört állítottunk össze, melyet minden 
érintett személynek és Rebkö-tagnak továbbítottunk. A 
nagyobb előadásokat a Varsány Közösségi Házban, a 
kisebb beszélgetéseket osztályfőnöki órákon szándékozunk 
megtartani.

Ismerkedés Rákóczifalva múltjával
(A Rebkö tervei)

Az iskola igazgatója – a témaköröket az osztályfőnökökkel 
egyeztetve – úgy döntött, hogy a II. félévben egy-egy órán 
az általuk kiválasztott témából az összevont osztályok 
(5-6-7-8. osztályok) tájékoztatást hallgathatnak meg, 
folytathatnak személyes  beszélgetést a jelenlévő Rebkö-
taggal.

Igen örvendetes, hogy e nemes feladatra a két 
lelkipásztoron  kívül több Rebkö-tag is vállalkozott:  Dr. 
Bajnóczky István, Dr. Filemon József, Dr. Páldi András, 
Bartos László, Máté Pál.

A Varsány Közösségi Házban tartandó előadások 
időpontjának és témakörének kiválasztására később kerül 
sor, melyről városunk lakóit, az újság olvasóit időben 
értesíteni fogjuk.

Reméljük, kezdeményezésünk megértésre talál, szívesen 
fogadják, és  támogatnak bennünket e múltat ismertető, 
feltáró igyekezetünkben. E témakörben az esetleges 
segítséget is szívesen fogadjuk.

Rákóczifalva, 2011. február 4.
       

Máté Pál  elnök
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  Madár barátok

CIVILEK

Természetvédelmi fontosság
Hazánkban az 1996. évi, a természet védelméről szóló 

törvény értelmében a természetvédelmi területek lehetnek 
országos vagy helyi jelentőségűek. Országos jelentőségű 
területek esetében a miniszter hatáskörébe tartozik annak 
kijelölése, míg a helyi jelentőségű területek esetén a települési 
önkormányzat jogosult a terület védetté nyilvánítására. A 
helyi jelentőségű természetvédelmi területek kijelölésének 
legfontosabb célja, hogy olyan területek is védetté váljanak, 
amelyek nem kerültek országos védelem alá, de mégis 
természetvédelmi értéket képviselnek. A helyi védelem 
kiegészíti az országosan védett területek hálózatát, a helyi 
védettséggel rendelkező területek ökológiai folyosóként 
és ugródeszkaként funkcionálhatnak, összeköthetik az 
egymástól távolabb levő élőhelyeket. A helyi jelentőségű 
védett területeken lehetőség van arra is, hogy a település 
közelében jellemző tájszerkezet, tájképi elemek is 
megőrződjenek, valamint a település környékének jellemző 
élővilága is megmaradjon. A hazai turizmus előtérbe 
kerülésével kiemelkedő szempont a helyi jelentőségű 
védelem számára a természeti értékekhez kapcsolódó 
kulturális emlékek, gazdálkodási, kézműves módszerek és 
hagyományok alapfeltételeinek megőrzése is.

Gazdasági és társadalmi fontosság
A helyi védelem a természetvédelmi haszon mellett 

rengeteg társadalmi és gazdasági előnyt is rejt magában. 
Napjainkban egyre fontosabbá válik a tiszta, természetes 
vagy legalábbis természet közeli környezet, nagyon sokan 
szeretnének ilyen helyen élni, illetve szabadidejüket itt 
eltölteni. A település területén található természeti értékek 
közelségük miatt nagyon fontos szerepet játszhatnak a 
környezeti nevelés, szemléletformálás terén. Emellett az 
emberek szívesen töltik idejüket, sétálnak, sportolnak 
háborítatlan természeti környezetben. Egészségügyi 
szempontból is kedvező hatása van egy védett területnek, 
például egy erdőfoltnak, ami megköti a szálló port, tisztább 
levegőt, valamint kedvezőbb mikroklímát „biztosít”, mint 
például egy beépített, aszfaltozott terület. A társadalmi 
hasznok mellett a helyi védelemből gazdasági előnye is 
származhat a településnek. Egy település, amely rendelkezik 
természetvédelmi értékekkel, sok pihenni vágyót vonz, főleg 
a szelíd turizmust kedvelők köréből, fellendül a gyalogos, 
kerékpáros, lovas és vízi turizmus. Amennyiben az adott 
területen mezőgazdasági tevékenység folyik, a gazdálkodók 
részt vehetnek az agrár-környezetvédelmi program egyes 
célprogramjaiban is, melyek keretében a táji adottságokhoz 
illeszkedő gazdálkodási módszereket, az egészséges 
élelmiszerek előállítását és a tájfenntartást elősegítő programok 
közül választhat a gazdálkodó, és előre kiszámíthatóbbá 
válik a gazdálkodása, mert 5 évre szerződhet az állammal. 
Bár a terület tulajdonosainak és használóinak beleegyezése 
nem szükséges a védetté nyilvánításhoz, azonban lehetőséget 

kell számukra biztosítani a véleményalkotásra, valamint 
értesíteni kell őket a tervezett rendeletről.

Civil szervezetek szerepe
Egy helyi, regionális természetvédő szervezet igen jól 

ismerheti működési területének természeti értékeit. Mint 
azt felmérésünk is igazolta, nagyon sok esetben hívják 
fel a figyelmet a közelben található természeti értékre, 
kezdeményezik helyi jelentőségű védett terület kijelölését. 
Általában sok tapasztalattal rendelkeznek és gyakori, hogy 
az önkormányzattal kötött megállapodás értelmében civil 
szervezetek végzik a terület kezelését is a védetté nyilvánítást 
követően. 

Iskolák és települési közösségek szerepe
Az iskolák, lakossági csoportok legfontosabb szerepe, 

hogy ráirányítsák a figyelmet a településen és annak 
környezetében lévő természeti értékekre, kezdeményezzék 
annak helyi védelem alá helyezését, adott esetben vegyenek 
részt a védetté nyilvánítás folyamatában is. Sok iskolai 
természetvédő, természetjáró szakkör rendszeresen jár 
egy-egy területen és felméri annak növény- és állatvilágát. 
A védetté nyilvánítást követően részt vehetnek a terület 
kezelésében, valamint annak folyamatos monitoringjában is, 
akár a Nemzeti Biodiverzitás Monitoring Rendszer előírásait 
figyelembe véve, igen hasznos munkát végezve. Az iskolák 
számára sokszor kifejezetten ideális terepgyakorlati helyek 
a települések védett területei. Az iskolák jelentős szerepet 
kell, hogy betöltsenek a tudatformálásban is, a közvetlen 
tapasztalatok nyomán ugyanis a gyerekek jobban magukénak 
érzik, megismerik környezetük természeti értékeit, és 
megóvják azokat. A természet védelmének helyi-területi 
feladatainak ellátására az önkormányzat környezetvédelmi 
alapjában természetvédelmi célokat szolgáló részt hozhat 
létre. Helyi védett természeti terület esetén a jogszabályban 
meghatározott előírások teljesítése érdekében a tulajdonost, 
illetve használót kötelezheti az eredeti állapot helyreállítására, 
különösen a károsodott természeti érték és terület, továbbá a 
védett természeti érték és terület helyreállítására. A mindennapi 
természetvédelmi kezelések megvalósításában ilyen esetre 
számos példa akad. Sok esetben a védett terület határainak nem 
kellő ismerete miatt következik be károkozás, vagy gazdasági 
haszon reményében, vagy egyszerűen csak bosszantás végett. 
Sajnos mindenre akad példa. Ilyenkor azonban a jegyzőnek, 
mint a hatósági feladatok ellátójának van lehetősége arra, hogy 
az érintett területre jellemző eredeti állapotokat helyreállíttassa. 
Mindemellett a jegyző természetvédelmi bírságot is 
kiszabhat. A települési önkormányzatnak államigazgatási 
hatósági hatáskörébe tartozó ügyekben el kell látnia az első 
fokú természetvédelmi hatósági feladatokat, valamint a 
természetvédelmi igazgatás jogszabályban meghatározott 
feladatait is. A hatósági feladatokat kisebb települések esetében 
közvetlenül a jegyző, míg nagyobb települések esetében 
különböző osztályok látják el. 

Útmutató helyi jelentőségű természeti értékek védelméhez
önkormányzatok, civil szervezetek és iskolák együttműködésben a helyi jelentőségű természeti értékekért.
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A védetté nyilvánítás költségei
A védetté nyilvánítás folyamata szakembert és időt 

is igényel. Ennek megfelelően a legtöbb esetben pénzbe 
is kerül. Sajnos arra vonatkozóan nem tudunk általános 
útmutatással szolgálni, hogy mennyibe is kerül területegységre 
vonatkoztatva a folyamat vagy éppen a kezelés, mivel ez 
nagyon sok tényezőtől függ. Azt tudjuk javasolni, hogy 
mindenképpen tájékozódjanak erről a folyamat megindítása 
előtt, hiszen a költségekkel mindenképpen tisztában kell 
lenni. A költségeket belső (pl. Települési Környezetvédelmi 
Alap, városi költségvetés), valamint külső forrásokból 
(Környezetvédelmi Alap Célelőirányzat, alapítványok, 
állampolgárok hozzájárulásai és egyéb forrásokból) lehet 
megteremteni, akár változó finanszírozási arányban is. A fentiek 
mellett azonban meg kell azt is jegyeznünk, hogy számos eset 
azt bizonyítja, hogy minden különösebb költség nélkül is sok 
esetben sikeresen lehet véghezvinni védetté nyilvánításokat, 
amennyiben ennek a feltételei egyébként adottak. Költségek 
tehát nem minden esetben merülnek fel, mivel nincs szükség 
szakértő kirendelésére, ha a kezdeményező szakértő és az 
önkormányzat számára is elfogadott a szakember. Nincs 
minden esetben szükség szemlére sem, ha mindenki egyetért 
az indokokkal. A őrzési, kezelési és fenntartási munkák 
elvégzése megoldható bérbeadással, illetve iskolák, civil 
szervezetek bevonásával is.

Természeti értékek, tájszerkezet, tájkép, mint erőforrás és 
tőke

Az önkormányzatok fennmaradása, gazdálkodása számára 
rendkívül fontos szempont, hogy mekkora saját, helyi 
tőkével, illetve erőforrással rendelkezik. Egy régión vagy 
egy kistérségen belül elhelyezkedő települések különböző 
értékeket tudnak felmutatni a helyi lakosok, a vendégek, 
utazók, illetve az értékorientált befektetők, érdeklődők 
számára. Az önkormányzatoknak saját érdekük, hogy 
megismerjék és megóvják a területükön található értékeket, 
tudatában legyenek a birtokukban lévő értékekben rejlő 
lehetőségeknek. Meggyőződésünk, hogy a legtöbb helyi 
önkormányzat területén található olyan érték, terület (rét, 
mező, erdőfolt, vízfolyás), amely védelemre érdemes. 

Hírnév, kultúra, kutatás
A védett területek, értékek híre messzire elviheti a 

település hírét. Sok esetben a területen kutatások elvégzésére, 
folytatására is sor kerülhet, amely kutatás eredményeinek 
bemutatása akár külföldön is erősítheti a település - és vele a 
szűkebb-tágabb régió - hírnevét. Az önkormányzat természeti 
környezetéhez kötődő kulturális hagyományok a szerves 
kultúra részét képezik, amelyek felelevenítése szintén a 
településen élők gazdagságát és hírét növelheti.

Tiszta Erdőt, szép Mezőt! Madárbaráti tisztelettel:
Katona Mihály 

                                                                                                             Kutyátlanok kíméljenek!

A rákóczifalvi kutyaiskola – hivatalos nevén a Rákóczi 
Közhasznú Sportegyesület Kutyás Szakosztálya – 
eseménydús évet zárt maga mögött a 2010-es esztendővel. 
Az iskola vezetőjét, Szép Pált először szakmai múltjáról 
kérdeztem, majd arról beszélgettünk, hogy milyen volt a 
kutyaiskola tavalyi éve, és mik a jövőbeni tervek. 

- Először is mesélj nekünk a kutyás múltadról, mióta 
foglalkozol kiképzéssel, és hogyan kerültél kapcsolatba a 
többi kutyás sporttal? 

- Húsz éve foglalkozom kutyakiképzéssel, amikor 
kezdtem, hazánkban munkakutya képzés létezett csupán, 
ez az őrző-védő, fegyelmezés, nyomkövetés hármast (IPO) 
jelentette. Akkoriban a németjuhász, dobermann, rottweiler 
„vitte a prímet” más kutyával nem is igazán dolgoztunk. 
A szolnoki kutyaiskola vezetőjeként bronzkoszorús 
mesterkiképzői minősítést szereztem. A 80-as évek vége 
felé saját forrásokból, saját kezűleg építettem egy agility 
akadálypályát, és elkezdtük az agility sportot is űzni és 
népszerűsíteni. A többi kutyasport kb. 8 év múlva érkezett 
el hozzánk, a frisbee, a terelés, a flyball. A 90-es években a 
vidéki szervezetek közül a szolnoki kutyaiskola versenyzői 
számos helyezést értek el. Az évek során az agility bírói 
vizsgát is letettem. Első versenykutyám egy malinois, 

Mottó: „A kutyasuliban rájöttem, hogy nem csak a kutyám-
ról, hanem magamról is egészen új és megdöbbentő dolgo-

kat tudhatok meg. Egészen leírhatatlan élmény.”
(Egy internetes hozzászólásból) 

(belga juhász) volt, IPO vizsgás, agilty A3 (legfelső) szinten 
versenyzett. Öt éve ausztrál kelpiekkel foglalkozom, ez egy 
sokoldalú, mindenféle kutyasportra alkalmas fajta; terelés, 
agility, frisbee versenyeken is számos dobogós helyet 
szereztünk együtt.  

- Melyik volt a legemlékezetesebb esemény a kutyasuli 
életében tavaly?

- Szeptemberben – az önkormányzat támogatásával sikerült 
Rákóczifalvára hoznunk egy igen nívós kétnapos versenyt, 
a Duna-Tisza Kupa utolsó fordulóját, amely nemzetközi 
mezőnnyel, külföldi bírókkal zajlott. Az időjárással nem volt 
szerencsénk, a szombati agility versenyszám napján szinte 
egész nap esett az eső és hideg is volt, csak a kutyák és 
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gazdáik – hatvan nevezőnk volt - „állták a sarat”. Másnap már 
kicsit jobb volt a helyzet, a nap is elő-előbújt, így a frisbee 
versenyre benevezett 110 versenyző kedvezőbb körülmények 
között mérhette össze tudását. Nézőink is voltak, többen a 
keverék kutya kiállításra is elhozták kedvencüket – örömmel 
üdvözöltük köztük azokat, akik már tavaly is eljöttek. Még 
egy rendezvényt hadd említsek meg: augusztusban, a város 
napján lehetőséget kaptunk két rövid kis bemutatóra, ahol 
az iskola jelenlegi tagjai és kutyáik mutatták be, mivel is 
foglalkozunk. Sok pozitív visszajelzést kaptunk, és a gyerekek 
is élvezték a villámkérdéseket, amelyekkel igyekeztünk 
felhívni a figyelmüket a kutyatartás örömeire.     

- Azok kedvéért, akik nem voltak ott akkor, kérlek, mondd 
el a Rákóczi lap olvasóinak is, hogy mivel foglalkoztok 
konkrétan?

- A kutyasuliban megtanuljuk azokat az alapvető 
engedelmességi feladatokat, amelyet szerintem minden 
kutyának tudnia kell egy jó gazda-kutya kapcsolathoz. Ilyenek 
pl. az ül, lábhoz, gyere ide, marad parancsok és a pórázon 
vezetés. Ha ez már megy, jöhetnek a bonyolultabb dolgok, 
illetve az agility, frisbee, flyball és terelés kutyasportok 
közül választhatnak a tagjaink. Ezekről a sportokról rengeteg 
információt találhatnak az érdeklődők a honlapunkon (www.
rakoczikse.fw.hu) és a kutyaiskola Facebook oldalán is.  

- Gondolom, a kutyasportokba a legjobb fajtatiszta 
kutyával belevágni…

- Ez egyáltalán nem így van, sőt! Amerikában pár éve 
elindult egy olyan kezdeményezés, amely a hangsúlyt a 
menhelyi, elhagyott állatokkal való foglalkozásra helyezi, 
és ezt a gyakorlatot már nálunk is sokan követik. Igazából 
itt az a legfontosabb, hogy a gazda és a kutya között 
milyen kapcsolat van, persze számít az „alapanyag”, 
frisbee-t érdemes könnyű testfelépítésű kutyával űzni, 
de agility-re például mindenféle kutya megtanítható. 
A kutyasportok erősebbé, és egészségesebbé teszik az 
állat és az ember közötti kapcsolatot. Manapság a kutyák 
nagy része házikedvencként tartott, így az állatoknál 
személyiségzavarok léphetnek, föl, hiszen nem dolgoznak 
meg az ételükért, a meleg szállásért, amiért tulajdonképpen 

csatlakoztak az emberhez, és évezredeken át tették is azt. A 
kutyasportokat minden gazdának csak ajánlani tudom.          

- Hol lehet benneteket megtalálni, télen például vannak-e 
foglalkozások?

- Jelenleg  - Nyolczasné Erzsikének köszönhetően - a 
Rákóczi út 53. szám udvarán van a kutyaiskola, de hamarosan, 
a jó idő beköszöntével új helyet kapunk, a sportpálya mellett. 
Igen, télen is gyakorolunk, persze kevesebb időt lehet 
ilyenkor kint tölteni. A Facebook-on rendszeresen kitesszük 
a hétvégi foglalkozások időpontjait, és persze telefonon is 
állunk rendelkezésre, ha valaki szeretne érdeklődni: 06/70-
369-8052. Ezt a Falugondnokság épületében található kis 
irodát, ahol most ülünk, az önkormányzattól kaptuk, és itt 
ügyeletet tartunk minden csütörtökön 16-17 óra között. 
Szolgáltatásaink közül hadd emeljem ki, hogy a Magyar 
Ebtenyésztők Országos Egyesületének tagjaként 50%-
os kedvezményt nyújtunk kiállításokon, rendezvényeken, 
versenyeken való részvétel és törzskönyvezés esetén. 
Nemrégiben lettünk tagjai a Nemzeti Sportszövetségnek, így 
igazolt sportolóként további kedvezményekre is jogosultak 
lehetnek, akik belépnek hozzánk. Szeretném még elmondani, 
hogy rákóczifalviaknak a kutyasuli ingyenes – ezt az 
önkormányzat támogatásával tudjuk biztosítani.     

- Mik a terveitek az idei évre? 
Idén szeptemberben is szeretnénk rendezni agility és 

frisbee-, és ha lehetőség lesz rá, egy terelőversenyt is. A város 
rendezvényein is szívesen szerepelünk, amennyiben igény 
van rá, illetve vállalunk kutyás bemutatókat is. Lehetőséget 
kaptunk arra is, hogy az iskolában illetve az óvodában 
tartsunk egy kis bemutatatót, ahol a felelős állattartásról, 
kutyasportokról, a kutyák mai társadalmi szerepéről is 
beszélünk majd a gyerekek nyelvén megfogalmazva, amire 
nagyon készülünk. Hosszú távú céljaink között szerepel a 
habilitációs kutyák képzése, hiszen ez az az irány, amely 
talán egy új, fantasztikus távlatokat nyit az emberek és a 
kutyák kapcsolatában, de erre javaslom, térjünk vissza egy 
másik cikkben, mert arról rengeteget lehetne beszélni. 

Ezt megígérve sok sikert kívánok nektek a célok 
eléréséhez! 

Hegedűs Linda 

Amennyiben Ön elégedett 
a Rákóczi Lap működésével,

úgy kérjük  segítse 
 adójának 1%-ával 

egyesületünk tevékenységét!
Rákóczi Lap Baráti Kör 

Közhasznú Egyesület
Adószám: 18841826-1-16

Kérjük támogassa adója 1%-ával 
a Madárbarát és Természetvédő Kör 

munkáját!
Adószámunk: 18841132 - 1 - 16
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                                                                                                                Élettársi kapcsolat 

JOGI ROVAT

A minap megkérdezte tőlem az egyik kolléganőm, hogy 
élettársul kérték, milyen jogkövetkezményei vannak. 
Milyen jogai, kötelezettségei lesznek a párnak választott 
élettársnak, ha „csak csupán papír nélkül” kívánnak a 
továbbiakban együtt élni. Ennek olvastam utána.

Ma Magyarországon élettársi viszonyt bármely két 
személy házasságkötés nélkül létesíthet úgy, hogy 
közös háztartásban, érzelmi és gazdasági közösségben 
élnek együtt. Míg házasságot csak férfi és nő köthet, 
addig jogilag is elfogadott élettársi kapcsolatban 1996 
óta azonos nemű személyek is élhetnek. Az élettársak 
együttélésük alatt a szerzésben való közreműködésük 
arányában szereznek közös tulajdont. Ha a közreműködés 
aránya nem állapítható meg, azt azonos mértéknek kell 
tekinteni. A háztartásban végzett munka a szerzésben való 
közreműködésnek számít.

És nézzük, milyen joghatásai vannak, ha két ember 
élettársi kapcsolatban él?

Létezik olyan jogszabályi kör, amelynek keretei 
között az élettárs és a házastárs jogi helyzete azonos. 
Ide sorolhatóak egyes büntetőjogi szabályok, mint a 
tanúvallomás megtagadásának a joga, illetve az, hogy a 
feljelentés elmulasztása nem szankcionálható. A munkajog 
és a társadalombiztosítási jog számos ilyen jellegű 
rendelkezést tartalmaz. Azonos a helyzetük a családjog 
szerint is, akkor, amikor közös gyermekük sorsáról kell 
dönteniük. A szülői felügyeleti jogok az anyai és a rendezett 
apai jogállás alapján illetik meg – a természetesen csak 
különnemű – élettársat, így gyermekükhöz való jogi 
viszony szempontjából irreleváns az, hogy házastársi vagy 
élettársi kapcsolatban élnek-e. Ugyanez vonatkozik az 
élettársi kapcsolat megszűnését követő helyzetre is, amely 
a gyermekkel kapcsolatos jogokat és kötelezettségeket 
tekintve ugyanúgy alakul, mintha a szülők házasságot 
bontottak volna fel. A gyermekkel való kapcsolattartás is 
független attól, hogy valaki élettársi kapcsolatban vagy 
házasságban él.

Azonban élettársi kapcsolatban élő férfi csak üres 
apai jogállás esetén válhat a gyermek apjává, ám nem 
automatikusan, hanem teljes hatályú apai elismerő 
nyilatkozat megtétele útján. Másik eltérés, hogy míg 
a házastárs, illetve volt házastárs házastársi tartást 
igényelhet, addig az élettársat ez a jog nem illeti meg, 
ahogyan a névviselési jog sem. Végül az élettársi 
közösségnek csak akkor lesz öröklési jogi következménye, 
ha végintézkedésük útján teszik társukat örökösükké.

Házasság és életközösség között az is különbség, hogy 
a házastársak között házassági vagyonközösségi rendszer 
keletkezik házassági életközösségük idejére, és kerül 
osztatlan közös tulajdonukba a közös vagyon (szerzésre 
tekintet nélkül) amely, ha megosztják, automatikusan 
fele-fele arányban illeti meg őket. Viszont az élettársak a 

közreműködésük arányában szereznek – nem osztatlan – 
közös tulajdont. A vagyoni viszonyokat tekintve a gyakorlat 
általában úgy tekinti, hogy az élettársak nem együtt 
szerződnek, hanem csak egyikük, és adott esetben csak az 
ő nevére kerül a tulajdonjog az ingatlan-nyilvántartásba 
bejegyzésre. Ilyenkor a kötelmi jog általános rendelkezési 
és polgári jogi társaságra vonatkozó szabályok alapján 
meg kell különböztetni az élettársak külső és belső 
vagyoni viszonyait. Külső viszonyban megállapítható 
az, hogy csak egyikük rendelkezik tulajdonjoggal, ám 
belső viszonyukban az egyikük által megkötött szerződés 
tartalmától és az ingatlan-nyilvántartási bejegyzéstől 
függetlenül közös tulajdonosai annak, amit együttélésük 
alatt közös gazdálkodásuk eredményeként szereztek. 
Ezekre a vagyontárgyakra nézve őket kapcsolatuk 
felbontásával dologi jogi igény illeti meg.

2009. január 1-jétől létezik Magyarországon az 
un. bejegyzett élettársi kapcsolat is, amely olyan, az 
anyakönyvvezető előtt együttesen jelenlévő két, azonos 
nemű, tizennyolcadik életévét betöltött személy között 
létrejövő jogviszony, amelynek során a felek személyesen 
kijelenti, hogy egymással bejegyzett élettársi kapcsolatban 
kívánnak élni. Tehát bejegyzett élettársi kapcsolatra 
kizárólag azonos nemű személy léphet, azonban fontos, 
hogy kiskorú személy nem léphet bejegyzett élettársi 
kapcsolatra. Az élettársi kapcsolat bejegyzése iránti 
szándékot személyesen kell bejelenteni, amelyről az 
anyakönyvvezető jegyzőkönyvet vesz fel. Főszabályként a 
bejegyzett élettársi kapcsolatra a házasságról, a családról 
és a gyámságról szóló 1954. évi IV. törvény vonatkozó 
rendelkezéseit kell alkalmazni. Azonban vannak eltérések 
is, így a közös gyermekké fogadásra és a házastársak 
névviselésére vonatkozó rendelkezések a házasságról 
és a családról szóló törvényből nem alkalmazhatóak a 
bejegyzett élettársakra.

Jogilag tehát, nem keverendő a bejegyzett élettársi 
kapcsolat és az élettársi viszony, amely utóbbi 
jogintézménynek azonban semmilyen akadálya nincs, hogy 
elmenjünk egy közjegyzőhöz, ügyvédhez és „hitelesítsük” 
ebbéli kapcsolatunkat.

Forrás:www.csaladesjog.hu
dr Tóth Ágnes

Házastárs, élettárs vagy bejegyzett élettárs….

Továbbra is várjuk az olvasók kérdéseit jogi témában. 
Akár konkrét eset kapcsán, akár érdeklődés szintjén. 
Így biztosan azokat a témákat tudnánk boncolgatni, 

amelyek Önöket ténylegesen érdeklik.
rakoczilap@freemail.hu

Telefon: 0036/20/3917-444
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IFJÚSÁG

  Fotópályázat

Ezen programok 
mellett a fotózás a 
kedvenc időtöltésem. 
Mivel fejleszteni 
szerettem volna a 
tudásom, beiratkoztam 
Gavaldik Zoltán szolnoki 
kurzusára. A többi 
résztvevővel együtt 
létrehoztuk a „Szolnoki 
Nikon Klub”-ot, az első 
kiállításunk 2011.02.03.-
án nyílt meg a szolnoki 
Hozam Klubban, ami 
2011.02.17.-ig tekinthető 
meg.

- Tudomásom szerint 
2010-ben a lovaglásban is értél el szép eredményt.

- HB –Amint már említettem, a lovammal, HeHankas 
Royal Boy-al, több versenyen is részt vettem. Az amerikai 
egyesület tagja vagyok, az ő álltaluk kiírt versenyekre 
neveztem. Első nagyobb sikeremet 2007-ben értem el 
vele, amiről már beszámolt a Rákóczi Lap. A legutóbbi 
pedig 2010-ben nyertem el, All-Around bajnok lettem, ami 
azt jelenti, hogy legalább három kategóriában a legjobb 
eredményt értem el. Öt számban indultam: Reining-ben, 
Pleasure-ben, Horsemanship-ben, ShowmanshipatHalter-
ban és Halterban. A jutalmam egy 5 kg-os bronz szobor 
lett, amit az amerikai egyesület a lovamról mintázott. 
Minden westernlovas álma egy ilyen trófea, szerencsésnek 
mondhatom magam, hogy nekem már van egy ilyenem. Az 
elérésében segítségemre volt Fáy Kata magyar, és Martin 
Barancok szlovák tréner, valamint a colodaroiChuckKlipfel 
kurzusainak meghallgatása is. A felkészülés helyét a 
Soltszentimrei El BroncoRanch biztosította.

Köszönöm a bemutatkozást, további sikereket kívánok 
életed minden területén.

pbm

Hegedűs Brigitta 
az „Öltöztessük együtt 
karácsonyi fénybe 
megyénket!” című 
fotópályázaton – melynek 
felhívása lapunkban is 
megjelent – harmadik 
helyezést ért el a 
Karácsonyi fényorgona 
című képével.

Kíváncsiak voltunk, 
hogy ki lakozik a név 
mögött, e miatt kerestük 
fel kérdéseinkkel.

- Gratulálok az 
eredményhez, és kérlek 
tájékoztass, mi motivált, 
hogy részt vegyél ezen a 

pályázaton? Már máskor is mutattál be fotókat, vagy ez 
volt az első alkalom?

- HB –Néhány éve kaptam egy fél-profi fényképezőgépet, 
azóta érdekel komolyabban a fotózás. Rendszeresen 
készítek felvételeket, leginkább lovakat és lovasokat 
fényképezek, valamint a tájképeket részesítem előnyben.

A pályázati lehetőségeket minden nap figyelem, de idő 
hiányában sajnos egyáltalán nem használom ki őket. Az 
évek alatt eddig 2 fotópályázaton vettem részt; az elsőt az 
iskolánkban (Károly Róbert Főiskola, Gyöngyös) rendezték 
meg 2009-ben. Ott 286 db kép közül az első helyet 
szereztem meg egy lovas témájú képpel. A második pedig 
a már említett Jász Nagykun Szolnok megyei volt, amire 
édesanyám hívta fel a figyelmem, egy nappal a beadási 
határidő előtt, így máskor nem lett volna lehetőségem, 
aznap este kellett felvételeket készítenem. A szolnoki 
Kossuth Teret választottam, először szétnéztem, és azon 
gondolkoztam, hogy vajon mások mit fényképezhetnek 
ott. Hasonló fotót nem szerettem volna, ezért olyat kellett 
kitalálnom, amit más nagy valószínűséggel nem készít 
el. Így készült el a „Karácsonyi fényorgona” című kép. A 
kép érdekessége, hogy édesanyám egyértelműen kizárta 
a lehetségesek közül, édesapám viszont rögtön erre tette 
a voksát. Szerencsém van, hogy ebben az esetben rá 
hallgattam.

- Kérlek néhány mondatban mutasd be magad az 
olvasóknak!

- HB –21 éves, utolsó éves főiskolai hallgató vagyok, akit 
a legtöbben lovas körökben ismernek. Van egy Amerikai 
QuarterHorse fajtájú lovam, akivel több versenyen is 
sikeresen részt vettem már. Ezen kívül BorderCollie 
fajtájú kutyámmal szeretnék a jövőben kiállítások mellett 
megmérettetéseken is részt venni. Vele Rákóczifalvára 
Romhányi Lászlóhoz terelni, Jászberénybe Szekeres 
Júliához agilityzni és Ádám Zsófiához mentőkutyás 
képzésekre járunk.

Nyertes kép
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                                                                                                                 Velencei emlékek

KITEKINTÉS A NAGYVILÁGBA

A tengerek 
királynője, a lagúnák 
városa, a vízen 
himbálózó csoda. 
Ki ne tudná, hogy 
Velencéről van szó. Az 
itáliai városról, amely 
fejlett tengeri államként 
évszázadokon át 
meghatározója volt 

Európa, sőt Ázsia történelmének. A világ színpadáról ugyan a 
XVIII. században végleg levonult, mégis mindmáig közhelyek 
tucatja él vele kapcsolatban a köztudatban. 

Magam is közhelyszerű megállapítással nyitom ere 
írásomat, hiszen legkedvesebb városomat nehéz lenne 
elképzelni gondolák és szárnyas oroszlánok nélkül. Szóval 
Velence a gondolák és a szárnyas oroszlánok városa is. 

1.
 Kétségtelenül Velence látványosságai között a szárnyas 

oroszlánok előkelő helyet foglalnak el. Ott találjuk őket 
a legismertebb középületeken (Dózse palota, Szent Márk 
katedrális, Óratorony, stb.) csakúgy, mint a Canal Grande 
mentén pompázó palotákon. De megjelennek a csatornácskák 
melletti raktárépületeken és a templomok tágasabb terén 
található faragott kútfőkön is. Sőt, a vizeken tovasikló 
gondolákat is szárnyas oroszlánok díszítik. Az már csak 
ráadás, hogyha az ember belép valamelyik híres képtárba, tucat 
számra talál olyan festményeket, amelyek szárnyas oroszlánt 
ábrázolnak. Szóval, ahogy Jan Morris írja, „Velencében 
nyüzsögnek az oroszlánok”. De honnan ered a város és az 
oroszlánok eme elválaszthatatlan kapcsolata?

Nos, a magyarázat egészen egyszerű. Velence védőszentjéül 
annak idején Márk evangélistát választották, s a keresztény 
értelmezések szerint az egyházművészetben az evangélista 
jelképe az oroszlán. 

Márk evangélistának ugyan semmiféle kapcsolata nem 
volt az Andriai-tenger áporodott mocsaraiban Kr. u. 421-
ben alapított várossal, hiszen jeruzsálemi születésű volt. 
Az egyházi hagyomány szerint keresztény gyülekezetet is 
Alexandriában alapított, sőt vértanúsága után ott is temették 
el. Az új testamentumi kánonban, sorrendben a második 
evangélium szerzője azonban kalandos módon mégis a 
Velencei Köztársaság védőszentje lett. Krisztus után 828-ban 
ugyanis a velenceiek gondoltak egy merészet, és két vállalkozó 
szellemű kalmár Alexandriából nemes egyszerűséggel 
ellopta Márk tetemét. Úgy mondják, hogy az akkor már arab 
fennhatóságú városból disznóhússal letakart ládában hozták 
ki Márk földi maradványait. 

Tudván, hogy a Mohamed tanítását követő arab 
hivatalnokon a disznóhúsos hajórakományt meg sem közelítik. 
Így volt, nem így volt? – ma már nincs értelme kutatni. Tény 
viszont, hogy e különös tett nagy tekintélyt kölcsönzött 
Velencének a keresztény Európában, s rámutatott a velenceiek 
mítoszteremtő képességére. A cselekedet sikerességének okát 
ugyanis nem a kalmárok találékonyságával magyarázták, 

hanem Márk csontjainak csodatévő erejével. S a későbbiekben 
is minden győzelmüket Szent Márk oltalma alatt vélték 
megvalósíthatónak. 

2.
Azt mondják a gondola egyidős Velencével. Ott ugyanis, 

ahol utcák helyett csatornácskák, „riók”, terek helyett öblök 
tűnnek az ember szemébe, ahol embert, árut, halottat, szemetet 
egyaránt hajócskák szállítanak, nincs is ebben semmi különös. A 
keskeny csatornákon és a legsekélyebb vizeken is biztonsággal 
suhanó gondolák csupán a turisták szemében érdekességek. A 
tősgyökeres velenceiek számára ezek a 10 méternél hosszabb, 
1 méternél alig szélesebb járművek a mindennapi élet eszközei. 
Úgy mondanám, a helyzet szülte közlekedési alkalmatosságok. 
Persze vannak gondolások, gondolák, amelyek a mindenre 
kíváncsi turistákra specializálták magukat. Amolyan karcsú 
csónakok, amelyeket a gondolások egyetlen, görbített alakú 
villába rögzített evezővel hajtanak előre a hajófar tetején állva. 
Szalagos szalmakalapjuk, kék-fehér keresztcsíkos pólójuk 
az ilyen gondolásoknak már messziről jeleznek: érzelmes 
kalandra vágyakozók erre tartsatok!

Nem szégyellem bevallani, mi magunk is engedtünk a 
csábításnak. Férjemmel együtt helyet foglaltunk egy imbolygó 
jármű keskeny kis ülésein. Miután megcsodáltuk a hosszú 
hajótesten a vigyorgó oroszlán képét, a csigavonalú tat-ot és a 
hatfogú hajóorrt, lassan siklani is kezdtünk. Az előkelő Rio di 
Palazzo-n indultunk, majd áteveztünk a festői Rio del Vin-en, s 
aztán újabb meg újabb csatornák vezettek bennünket. Felettünk 
gyaloghidak, s néha a középkori házak közé beszűrődött 
aranyló napsugarak. Mellettünk jobbról-balról karnyújtásnyira 
házak, raktárak, paloták, templomok. Mögöttünk a hajófar 
tetején álló gondolás velencei dialektusban egyfolytában beszél 
vagy énekel. Hát mit mondjak, az alig egy órás gondolázás 
több varázslatot és drámát rejtett magában, mint az eddig látott 
legtöbb színházi előadás. 

A csatornák vizén reszkető fények feloldották a körülöttünk 
lévő tér határait, egyszerre éreztünk valami könnyű lebegést, 
de ugyanakkor végtelenül csöndes kiszolgáltatottságot is. 

Csak színeket, fényeket láttunk és a víz örök hangját 
hallottuk, mely összeolvadva a gondolás hangjával, valami 
különös melankóliába röpített bennünket. 

Czirmayné Kocsis Róza
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                                                                                                                   képekben és szóban

GONDOLATOK.. .

Aki húszévesen nem szép, 
harmincadik évében nem erős, 

negyvenévesen nem okos, 
ötvenévesen nem gazdag, 
annak már nincs reménye. 

Martin Luther

A gyűlölet gyűlölete az egyetlen 
gyűlölet, ami éppen ellentétét, 

a szeretet szülheti meg.
Jókai Anna

Csak addig vagyunk szigorúak 
mások iránt,  
míg magunkat nem ismerjük.  

Eötvös

Aki másokat lekicsinyell, 
az sose nagy.

J. G. Seume

Próbálj meg úgy élni, hogy ne vegyék 
észre ott ahol vagy, de nagyon hiá-
nyozzál onnan, ahonnan elmentél. 

Victor Hugo

Mindenki az emberiséget akarja 
megváltoztatni, senki se önmagát. 

Lev Tolsztoj

„Nem akkor leszünk magabizto-
sak, ha mindig igazunk van, 

hanem akkor, ha nem félünk a 
tévedéstől „

Peter T . McIntyre

Amit az ember nem szerez meg, 
mindig jobbnak látszik annál, mint 
amije van. Ebben rejlik az emberi 
lét romantikája és hülyesége.

Erich Maria Remarque

„Ne félj a tökéletességtől! Úgysem 
éred el sohasem.”     

Salvadore Dali

A magány is - mint minden más  - csak 
addig csábító, amíg nem kényszer. 
Ahhoz, hogy az ember vidám gya-
logos legyen, okvetlen szükséges 
egy pár jó ló vagy autó a háttérben, 
s ahhoz, hogy vidám magányban 
éljen, okvetlenül szükséges a le-
hetősége, hogy akkor lép ki belőle, 
amikor akar.

Fekete István

Eszed járjon előbb nyelvednél, 
tettednél.

 Kölcsey

Élni lehet, hogy nehéz- de jó. 
Az is jó, hogy nehéz.

Müller Péter
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                            Előző számban közölt cikk folytatása

KISGYERMEKESEKNEK

7 hónapos baba 
Bár szavakkal még nem tudja 

jelezni kívánságait, azért a a 
csecsemő a maga módján már 
kommunikál, tudomásunkra 
hozza, hogy mit szeretne. Például 
a karját nyújtja felénk, ha azt 
szeretné, hogy felvegyük, vagy 
evésnél összeszorítja a száját, ha 

már nem kér többet.
Élvezi a társaságot, szereti, ha foglalkozunk vele, ekkor 

nevet, gőgicsél.
Mindent a szájába vesz, ekkor még ez a legfőbb információ 

szerző forrása. (A babák a fogzás miatt is rágcsálnak, hogy 
az ínyük ne viszkessen!)

Ajánlott játékok: 
- egymásra rakható játékok.
- kúszásra késztető játékok.
- cselekvésre reagáló játékok.
- babakönyvek kedveskedéshez, nézegetéshez és 

beszélgetéshez.
- olyan játékok, amelyekkel utánozni lehet bizonyos 

tevékenységeket ismerős tárgyakkal
Forduljunk szakemberhez, ha...
Ha 6 hónapos kora után a csecsemő egyre kevesebb hangot 
ad, hangokat nem utánoz.
Ha nem gőgicsél.
Ha nem érdeklődik a hangokat adó játékok után.
Ha a 7 hónapos baba még nem nyúl a játéka felé.
Ha nem forog, nem kúszik.
8 hónapos baba 
A 8 hónapos baba már figyel, ha a nevén szólítjuk. 

Utánozza a hallott hangokat. Előszeretettel játszik kukucskát, 
ami segít megtanulnia, hogy attól a dolgok még léteznek, 
hogy ő nem látja. Tükörképét nézegeti, ütögeti, de még 
mindig nem tudja, hogy magát látja. Tiltásunkra (nemre) 
néha már reagál.

Forduljunk szakemberhez, ha...
Ha 8 hónaposan még nem fordul a hasára.
Ha egyre kevesebb hangot ad, hangokat nem utánoz.
Ha nem gőgicsél.
Ha nem érdeklődik a hangokat adó játékok után.
Ha nem nyúl a játéka felé.
Ha nem forog, nem kúszik.
9 hónapos baba 
A 9 hónapos baba már nagyon érdeklődő. Mindent 

megnéz, kisebb tárgyakat is észrevesz és a mutatóujjával rá 
is mutat. Szándékosan el tudja engedni a tárgyakat, egyik 
kezéből a másikba helyezi őket. Kedvenc közös játéka 
továbbra is a kukucska, de szereti a tapsi-tapsi játékokat is. 
Beszélgetésre felfigyel, tevékenységét abbahagyja.

A csecsemő ebben a korban nagyon ragaszkodó, nehezen 
viseli, ha az édesanyja, vagy az őt gondozó személy nincs a 
közelében.

Forduljunk szakemberhez, ha...

Az előzőleg említetteket tapasztalja.(8.hó)
10 hónapos baba 
A 10 hónapos baba hallgat a nevére és szóbeli tiltásunkra 

tevékenységét abbahagyja. Ülve egyedül is jól eljátszik. 
Szívesen pakol kisebb tárgyakat nagyobb edényekbe. 
Ha megkérjük rá, akkor pá-pá-t int búcsúzáskor. Szereti 
a kerekecske-gombocska játékot, nyújtja tenyerét, hogy 
játsszuk még. A tágabb környezetében levő zajokra is reagál 
(pl. kintről beszűrődő kutyaugatásra).

A 10 hónapos csecsemő nagyon ragaszkodik az egyik, 
vagy mindkét szülőjéhez (gondozójához), sír, szorong, ha 
kikerülnek a látóköréből.

Forduljunk szakemberhez, ha...
Ha a gyermek 10 hónapos koráig még nem gagyog 

szótagokat.
11 hónapos baba 
Ha kérünk tőle egy játékot, akkor felénk nyújtja, de nem 

mindig adja oda. Ha valamit tiltunk számára, akkor a fejével 
ő is mutatja, hogy nem. A 11 hónapos korú baba már segít az 
öltözködésnél, a kabátból a karját kihúzza, de bele dugni még 
nem tudja. Ha kérjük, akkor puszit ad az arcunkra.

Emlékszik a korábban történt eseményekre. Pl. ha 
játszótérre megyünk, akkor tudja, hogy honnan kell elővenni 
a homokozó készletet.

Forduljunk szakemberhez, ha...
Ha célszerűtlen mozgásokat hajt végre.
Ha még nem gagyog szótagokat.
Ha 11 és fél hónapos korában még nem mászik és nem ül 

stabilan.
12 hónapos baba 
A beszédmegértés időszakát a látszatmegértés korszaka 

előzi meg, ugyanis a helyzetre reagál és nem a szó értelmére. 
1 éves korára a gyermek már egyre több szót, kérdést megért 
és az egyszerűbb kéréseinket teljesíti is. Sok tárgynak 
nemcsak a nevét tudja, de azt is, hogy mire való.

Már megtalálja az elrejtett tárgyakat, szereti az eldugom, 
keresd meg játékokat. 2-3 kockából épít.

A 12 hónapos baba örül az ismerős arcoknak, de az 
idegenek hidegen hagyják, közömbösek számára.

Forduljunk szakemberhez, ha...
Ha nem mászik, nem ül stabilan.
Ha nem lépeget segítséggel.
Ha nem gagyog szótagokat.
A gyermekek saját tempójukban fejlődnek, ezért lehetetlen 

teljesen pontosan megmondani,
mikor sajátítanak el egy bizonyos képességet. A fenti 

mérföldkövek tájékoztató jellegű információval szolgálnak 
a szülők számára. Az Ön gyermekének a fejlődése kis 
mértékben eltérhet az alábbiakban felsoroltaktól, ez nem 
feltétlenül utal rendellenességre.

Hová fordulhat?
Van segítség, ha aggódik gyermeke fejlődését illetően. 

Forduljon védőnőjéhez, gyermekorvosához, szakemberekhez 
további információért.

 Mihályiné Simon Rita  gyógypedagógus
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Az állandóan változó, kiteljesedő világunk, a globalizáció 
megteremtik a lehetőségeket új fogalmak szavak létrejöttére, 
melyekkel egyre gyakrabban találjuk szembe magunkat, és 
rövidebb-hosszabb ízlelgetés után megtanulva őket beépítjük 
szóhasználatunkba. Az utóbbi idők ilyen újtipusú szava az 
ökofitnesz és az ökolábnyom.

Az ökolábnyom 
tulajdonképpen egy összetett 
arányszám, amely az emberi 
kereslet és a föld regenerálódásra 
képes ökológiai kapacitását 
méri. Azt a mennyiséget 
mutatja, amely ahhoz 
szükséges, hogy az emberek 
által elfogyasztott források 
megújítása megtörténjen. A 
legutóbbi adatok 2006-osak, és 
igen szomorú képet mutatnak. 
2006-ban az emberiség 
teljesökolábnyoma 1,44 volt, 
ami azt jelzi, hogy 1,44-szer 
gyorsabban fogyasztjuk el 
az erőforrásokat, mint ahogy 
azok képesek lennének 
újratermelődni. Ez a szám 
1961-ben 0,62 volt, s az óta 
folyamatos növekedés figyelhető meg. Becslések szerint, ha 
nem változtatunk életmódunkon, akkor 2030-ban két bolygó 
erőforrásai kellenének szükségleteink kielégítéséhez.

Az ökolábnyom értékét globális hektárban adják meg. Ez a 
szám 2006-ban 2,6 globális hektár/fő volt, ebből Európáé 4.5 
globális hektár/fő, hazánké 3,2, a legmagasabb az Egyesült 
Arab Emirátusokban 10,3 globális hektárral.

A számok riasztóak, nem véletlenül fújnak riadót a különböző 
környezetvédelemmel foglalkozó szervezetek. Bármely 
országnak, földrésznek, régiónak sőt egyes embereknek is 
kiszámítható az ökológiai lábnyoma. A világhálón számtalan 
méréshez használt kérdőív található, amelyből mindenki saját 
magára vetítve kiszámoltathatja, hogy mekkora ökolábnyomot 
hagy maga után. Például az alábbi linken is található egy ilyen: 

http://www.kothalo.hu/labnyom/.
Az ember hajlamos rálegyinteni a problémára, gondolván 

az a kis víz, energia stb. megtakarítás, ami az ő odafigyeléséből 
keletkezik, az olyan kevés, ezért inkább nem is csinálja. 
Pedig a régi bölcs közmondás szerint is sok kicsi sokra megy. 
Általános szemléletváltásra van szükség, ahol felelősséggel 

viseltetünk bolygónk sorsa, 
jövője iránt. Mindenki tisztában 
van vele, hogy fogy az édesvíz 
készlet, nő az átlaghőmérséklet, 
olvad a Sarkvidék jege stb.,  az 
átlagember azonban nagyon 
lassan válik környezettudatossá.
Remélem, ha elkészítik a 
számításokat, szembesülnek 
saját adataikkal, gondolkodóba 
esnek, és azonnal a tettek 
mezejére lépnek. Ehhez nyújt 
most segítséget a Tudatos 
Vásárlók Egyesülete által 
létrehozott internetes közösségi 
platform, melyhez bárki 
csatlakozhat egyénenként 
és csoportosan is. A játék 
felhasználói 75 különféle kihívás 
közül válogathatnak életmódjuk 

megreformálásához. A kihívások teljesítésével az Ökofitnesz 
kiszámolja és nyilvántartja például azt is, hogy felelős 
döntéseinknek köszönhetően mennyi szén-dioxid kibocsátását 
előztük meg, vagy mennyi ivóvizet, illetve elektromos 
áramot spóroltunk meg. Az eredményeket nemcsak az egyéni 
résztvevők szintjén, hanem a csapatok és a teljes Ökofitnesz 
közösség szintjén is méri a program. A program megtalálható a 
www.okofitnesz.hucímen.

Nagyon jó lenne, ha Rákóczifalván is alakulnának 
közösségek, akik bejelentkeznek a fenti programba, és minél 
szélesebb körben terjesztenék ezt a fajta ökológiai szemléletet, 
példát mutatva a tudatos vásárlói magatartásból, a környezetért 
történő felelősségvállalásból.

      TPE

                                                                                                   Ökolábnyom, ökofitnesz

A múlt héten a  Auchan-ban parkoltam. Amikor kihajtottam,
észrevettem egy papírt a hátsó szélvédőn. Amikor leszedtem 
(addigra már haza értem), láttam, hogy az egy benzin blokk-
volt. Szerencsémre egy barátom már mondta, hogy ne álljak 
meg (emiatt), mert hogy valaki várhatja, hogy kiszálljak az 
autómból. Ez a nőkre és a férfiakra is érvényes. Strasbourg 
után, ez a technika már egész Európában, Franciaországban 
elterjedt, lassan nálunk is.
Figyeljünk a hátsó szélvédőre tapasztott papírokra! Gépjá 
műrablások új módszerével állunk szemben! (Ez nem vicc!) 
Sétálsz a parkolóban, nyitod a kocsidat és beszállsz. Indítasz, 
rükvercbe teszed a kocsit. Amikor a visszapillantóban hátra 
nézel, a hátsó szélvédő közepén észreveszel egy papírcetlit.

Megállsz, kiszállsz az autóból és ekkor bukkan fel a tolvaj a 
semmiből. Beszáll az autódba és elhajt. Nagy sebességgel, 
gyakorlatilag majdnem rajtad keresztül. ÉS találgassanak a 
hölgyek... Fogadni mernék, hogy a retiküljük/kézitáskájuk a 
kocsiban maradt. Így az autótolvajnak az autódon kívül már 
a címed, a pénzed és a kulcsaid is meg vannak! Házad és sze-
mélyed nem titok többé! Nagyon jól szervezettek, már több 
autós járt így pórul! Amennyiben papírcetlit látsz a hátsó 
szélvédődre tapadva, zárd be az ajtókat, indíts és menj el on-
nan! A papírt majd később leszeded. Talán nem árt értesíteni 
erről a családot, barátaidat, különösen a hölgyeket! Egy reti-
külben sok fontos irat van. Biztos nem akarod, hogy mindez 
rossz kezekbe kerüljön!”

                                                                                                                Interneten terjed
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OLVASÓI LEVÉL
   Történelmi morzsák

   Kis figyelem

Ismerjük és őrizzük meg városunk történelmi és természeti 
értékeit.

Az alábbi információkat netről válogattam össze, amely 
sokunk számára hasznos lehet. 

Rákóczifalva-csoport a halomsíros kultúra közép-
tiszavidéki változata

Temetői ismertek: Rákóczifalva-Kastélydomb. A Tisza 
bal partján eleddig ismeretlen urnasíros temetők tűnnek fel, 
melyet Rákóczifalva-csoportnak nevezünk, az ide menekülő 
vatyai lakosság magával hozva temetkezési szokásait, 
magába olvasztotta a Maros Kultúra népét is, és egy sajátos új 
keverékkultúrát hozott létre. . Legendás királyuk, Attila, Közép-
Európa szinte minden nemzetének emlékezetében él. A hun 
csapatok az V. század első évtizedeiben jelentek meg a Kárpát-
medencében, 434-ben, amikor Attila testvérével, Blédával 
társuralkodó lett, már fejedelmi központjuk is itt lehetett.

Attila városát talán valahol Makótól délre, ám minden 
esetre Makó körül, mintegy 100 kilométeres körzetben 
kereshetnénk. A hun katonai vezetőréteg számos segédnépet 
uralt, elsősorban germánokat, ám közéjük kell sorolnunk az 
Alföld szarmata őslakosságát is. Attila 453-ban bekövetkezett 
halála után, azután a Kárpát-medence ismét két részre szakadt, 
s környékünket Attila fiának megsemmisítő veresége után 
egy évszázadra a gepidák tartották megszállva. A VI. sz. első 
harmadától számos háborút viseltek az akkor Dunántúlon élő 
testvérnép, a longobárdok ellen.

Kutatástörténet
Tompa 1935, Patay 1938 Halomsír kultúra hatása
Mozsolics 1957:
a tell-telepek felső rétegében (pl. Dunaújváros-

Kosziderpadláson) előkerült bronzkincsek elrejtését azzal 
magyarázta, hogy a Dél-Németország felől érkező halomsíros 

vándorlás elsöpörte a helyi középső bronzkori kultúrákat, 
amelyek ekkor elrejtik értékeiket (koszideri horizont); Bóna 
I. (1958, 1975, 1992)

a Kárpát-medence egyik leggazdagabb 5000 éves 
temetőjéről, amelyet Rákóczifalva határában a szolnoki 
Damjanich János Múzeum munkatársai találtak meg. Az 
egyik leggazdagabb korabeli temetőt ujjongva fogadta a 
régészvilág – és ez visszafogott jellemzés, hiszen ebből 
a korból félszáz éve nem került elő lelet., A Múzeum 
osztályvezető régészétől tudjuk, hogy a férfi sírokból 
nagyszerűen megmunkált, pattintott kovakések, réztőrök, 
hatalmi jelvényként a halott mellé helyezett rézcsákányok 
kerültek elő. A női sírokból nyolc arany ékszert (a Magyar 
Nemzeti Múzeumnak mindössze tizenhat hasonló ékszere 
van), illetve rézkarpereceket emeltek ki. A szakmában 
irigylésre méltónak tekinthető, hogy a hetven-nyolcvan sírból 
álló temetőt teljes egészében fel tudják tárni. A Nagyrév-
kultúra korai fázisára, az Ökörhalom-fázisra jellemző 
leletanyagot szórványosan meg lehet találni a Duna mentén, 
a Mezőföldön, a Csepel-szigeten Szigetszentmiklósig, 
valamint a Tisza középső szakaszán. Önálló együttesként és 
nagyobb mennyiségben viszont még mindig csak a névadó 
lelőhelyről, Tószeg- Ökörhalomról és annak környékéről, 
Szolnok-Szőlősihalomról és Rákóczifalva- Kastélydombról 
ismerjük. A kultúra legkorábbinak tartott temetőjéből 
(Rákóczifalva-Kastélydomb) előkerült 9 sírban a Kárpát-
medence kora bronzkorának összes temetkezési típusa 
megtalálható.8 Ezek alapján elmondható, hogy a Nagyrév-
kultúra Ökörhalom fázisában zsugorított csontvázas, szórt 
hamvas, urnás és pitosz-temetkezést9 (Rákóczifalva 114-
115. sír) is alkalmaztak. 

Katona Mihály

Kedves olvasó!
Egy kérdéssel kezdeném.
Ki örült már annak, ha a 

bánatát, örömét megoszthatta 
mással?

-Biztos vagyok benne, 
hogy sokan. Most én is ezt 
teszem, mindenkivel szeretnék 
osztozni. 

Igaz, még a tél felénél járunk, 
de volt már jó csúszós utunk. 
Munkámból adódóan sokat kerékpározom (mint sokan 
mások). Örömmel tapasztaltam, hogy az előző évekhez 
viszonyítva a hó söpréssel nem igen volt gond, és ami a 
legfontosabb, sok-sok helyen a csúszós út le volt sózva újból 
és újból. Köszönet érte! 

-Egyre több helyen etetik a madarakat. (Addig jó, míg itt 
élnek körülöttünk.)

Közeleg a tavasz, vagy legalábbis elébe megyünk. 

Most még cselekedni nem késő. Nagyon szép dolog fákat, 
bokrokat ültetni, és kell is, de ezt megfontoltan tegyük. A 
járda mellé ültetve sok bosszúságot okozunk másoknak, ha 
nem figyelünk oda a gondozására. Sajnos van aki csak addig 
törődik vele, és az a szerencsétlen csak nő, mert az a dolga. 
Gondoljunk arra, ott mások is közlekednek. Nem kellemes, 
ha az embernek a szemébe csap, csurom vizes lesz tőle, 
nem látni be az utat, stb. Sorolhatnám tovább. Tudom, az 
úton kell kerékpárral menni, de sok esetben más hol menne? 
Kérésem volna, biztos vagyok benne sokunknak. A kapun 
kívül nézzünk néha jobbra és balra is! Szerezzünk másoknak 
örömet!

Kérdéssel fejezem be.
Mit kapunk érte? 
Rendezett utcákat, több mosolyt. Boldogabb embereket. 

Sok minden itt kezdődik. Ennyit.

Tisztelettel, madárbaráti üdvözlettel:
Surinyáné Eszes Judit
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                                                                                                                 Farsang                               

GASZTRONÓMIA

Kedves Olvasóink ! 
Szinte hihetetlen, de a karácsonyi családi ünnepünk 

után már itt kopogtat az ablakon a tavaszt köszöntő 
farsang időszaka.Erre az ünnepre nincs országos, egységes 
ételajánlat , tájegységenként változik hol, merre mit főznek, 
sütnek. Általában a helyi népszokások határozzák meg a 
farsangi ételek sorát. Talán a fánk az egyetlen, amit az egész 
ország területén készítenek ekkortájt. Most kissé szokatlan 
módját választottam az ételeknek,” farsangi jelmezbe” 
öltöztettem őket. 

A levesünk „Bagóca „ /csicseriborsó/ jelmezt kapott.
Bagócaleves: 10 dkg bagóca, /csicseriborsó/ 2-2 szál 

közepes petrezselyemgyökér és sárgarépa, 1 fej hagyma, 
2 gerezd fokhagyma, 1 szál füstölt kolbász, só, bors, 
pirospaprika, babérlevél, pirított kenyérkocka. Előző este 
a borsót megmossuk és bő vízbe beáztatjuk. Több mint a 
duplájára megdagad, ezért ne sajnáljuk alóla a vizet. Másnap 
a hagymát üvegesre pirítjuk, pirospaprikával megszórjuk 
vízzel felengedjük. Beletesszük a borsót, a zöldségeket, a 
fűszereket és a felkarikázott kolbászt. Óvatosan sózzuk, 
mert a füstölt kolbász már sós.Ha megfőtt a pirított 
kenyérkockákra rámerjük. A kolbászt nagyobb darabokban is 
beletehetjük, ekkor a leves után tormával vagy savanyúsággal 
fogyaszthatjuk el.

Főfogásunkat Zsivány jelmezbe bújtattuk.
Zsivány pecsenye:8 nagyobb szelet csontnélküli tarja, 

1 dl barna sör, 15 dkg Bacon szalonna, 8 szelet füstölt 
sajt, 4 nagyobb fej gomba, 1 kg burgonya, 4 közepes fej 
vöröshagyma, étolaj, grill fűszerkeverék, só, 2 gerezd 
fokhagyma. A tarjaszeleteket kiklopfoljuk, sóval és a grill 
fűszerkeverékkel megszórjuk, az összezúzott fokhagymával 
bekenjük, mély tálba tesszük, felöntjük az olajjal és két 
napig a hűtőszekrényben pácoljuk. A pácolási idő leteltével 
a hússzeleteket kiszedjük az olajból és minden szeletre 
ráhelyezünk egy szalonna szeletet, erre a sajt szeletet, 
majd a gombaszeletek következnek. A hússzeleteket 
egyenként feltekerjük, hústűvel összefogatjuk. Tepsibe 
rakjuk, aláöntjük a sört és a pácolásból megmaradt olajat. A 
burgonyát és a hagymát megpucoljuk, cikkekre vágjuk, a hús 

mellé helyezzük a tepsibe. Lefedjük és 70 perc alatt puhára 
pároljuk, majd még fedő nélkül 10 percig pirítjuk. 

Ha farsang, akkor egyetlen ételsorból sem hiányozhat a 
fánk. Most a hagyományos szalagos farsangi fánk helyett,- 
melyet évközben is szívesen sütünk, hiszen igen kiadós, 
egyszerű és nagyon - nagyon finom, egy sós és egy édes 
töltött fánk recepttel szeretném olvasóinkat megismertetni.

Sonkás fánk:Hozzávalók a fánkhoz: 1 kg liszt, 3 dkg 
élesztő, csipet só, 1 kk. cukor, 1 egész tojás, 2 tojássárgája, 
2 evők. margarin, 1/2 dl tej. Hozzávalók a töltelékhez: 40 
dkg főtt sonka, őrölt bors, só, ízlés szerint tejföl. Az élesztőt 
a cukorral langyos tejben felfuttatjuk, a liszthez adjuk, 
összekeverjük. A többi hozzávalót is a tálba tesszük és a 
szokásos könnyű fánk tésztát elkészítjük, megkelesztjük. 
A sonkát ledaráljuk, borssal, sóval, tejföllel ízesítjük. Kis 
gombócokat formálunk belőle. A megkelt tésztát kinyújtjuk, 
közepes méretű szaggatóval kiszaggatjuk.Minden második 
tésztakorongra teszünk egy sonkás gombócot, a párját 
ráborítjuk. Ujjainkkal a szélét összenyomjuk és hagyjuk még 
egy órán keresztül kelni. Bő forró olajban kisütjük. Tetejét 
megszórhatjuk reszelt sajttal. 

Fánk aszalt szilvával:Hozzávaló a tésztához: 1 kg 
liszt, 5 dkg élesztő, 20 dkg vaj vagy margarin, 1/2 dl tej, 3 
egész tojás, 4 tojássárgája, 12 dkg cukor, 1 citrom reszelt 
héja, só. Hozzávalók a töltelékhez: 30 dkg aszalt szilva, 1 
evők. citromlé, egy citrom reszelt héja, 2 - 3 evők. cukor, 
1 kk. őrölt szegfűszeg. A tészta hozzávalóiból a szokásos 
módon elkészítjük a fánk tésztáját. A töltelékhez apróra 
vágjuk az aszalt szilvát, elkeverjük a cukorral, citromhéjjal, 
citromlével, szegfűszeggel . A tésztát kinyújtjuk, közepes 
szaggatóval kiszaggatjuk, minden második tésztakorongra 
ráhelyezünk egy kis gombócnyi szilvás tölteléket. Lefedjük 
a másik tésztalappal, ujjainkkal a szélét összenyomkodjuk, 
lisztezett deszkán még kelesztjük. Bő forró olajban mindkét 
oldalát arany barnára sütjük. Tetejét díszíthetjük egy - egy 
darabka aszalt szilvával.

Kívánok minden olvasónknak nagyon vidám farsangi 
időszakot és ételeinkhez jó étvágyat.

Feketéné Zsuzsa /F.M.Zs./ 
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VARSÁNY KÖZÖSSÉGI HÁZ
   Értékeink tudatában

Én büszke vagyok, amikor egy pályázatíró-képzésen 
kiderül, hogy Alsózsolcától Budapesten keresztül 
Hódmezővásárhelyig szinte valamennyi intézményvezető 
kollegám hallott már a rákóczifalvai Macimúzeumról. Én 
büszke vagyok arra, amikor a hajdú-bihari megyeszékhely 
főterén, az Észak-alföldi Regionális Fejlesztési Tanács 
régiós napjára külön kérik a rákóczifalvai kisbírót az 
„asszonyverőkkel” együtt. Én büszke vagyok arra, amikor 
Szolnokra érkező külföldi delegációknak szervezhetek egész 
napos programot Rákóczifalvára. Én büszke vagyok arra, 
hogy a világban saját helyüket kereső kiskamaszok bejönnek 
a közösségi házba zenei tanácsokat kérni a munkatársamtól. 
Én büszke vagyok, amikor egy nyíregyházi üzletben kezembe 
kerül Kati mama szakácskönyve. Én büszke vagyok, amikor 
felkérnek, hogy tartsak előadást intézményvezetőknek a 
rákóczifalvai jó közművelődési gyakorlatokról. Én büszke 
vagyok, amikor a megyei levéltárból keresik a település 
történetét feldolgozó kiadványokat.

Én büszke vagyok a rákóczifalvai értékekre.
Egy településnek lehetnek külső és belső értékei. A külső 

értéket más is látja. Sőt: időt és pénzt áldoz azért, hogy a 
részese lehessen. Információt gyűjt, utazik, jegyet vesz, időt 
tölt. Ezáltal olyan élményben részesül, amilyenben máshol 
nem. Hisz ezért jött ide, éppen hozzánk.

Egy település belső értékei nem az idegeneket teszik 
tájékozottabbá, gazdagabbá, élménydúsabbá. Egy település 
belső értékeitől az ott élők lesznek gazdagabbak. Az ott élők 
tudják csak értékelni, amikor helyi csoportok keze nyomán 
tiszták lesznek a művelődési ház kárpitos székei, vagy 
éppen megszépülnek a közterek. Az ott élők számára érték, 
amikor az elszármazottak helytörténeti előadássorozatot 
szerveznek. Az ott élők számára érték, hogy a citerazenekar 
katonanótákkal emlékezik a világháború áldozataira. Az 
ott élők számára érték, hogy van helyi újságuk, rádiójuk. 
Az ott élők számára érték, hogy…, és oldalakon keresztül 
sorolhatnám, hogy mi mindent kell értékelnünk.

Rákóczifalva szerencsés. Szerencsés, mert abban a ritka 
helyzetben van, hogy egyaránt rendelkezik külső és belső 
értékekkel. Kisvárosunk egyaránt értékes az itt élőknek 
és a máshonnan érkezőknek is. Ezt bizonyítja az a tény is, 
hogy Rákóczifalvát az országos médiumokon keresztül 
csak pozitívan ítélhetik meg a rádióhallgatók, újságolvasók, 
tévénézők. Más települések szinte csak pedofil botrányokkal, 
darabolós gyilkosságokkal kerülhetnek a címlapokra vagy 
éppen képernyőre, de Rákóczifalva nem!

Ami érték számomra, az nem feltétlenül érték az Ön 
számára. Ami érték az Ön számára, az nem feltétlenül 
érték az én számomra. De különbözőségünk éppen a 
sokszínűséget szolgálja! Egymás mellé tesszük értékeinket, 
büszkeségeinket, mint egy hatalmas kirakó darabjait. Külön-
külön is szépek, de együtt: valami csoda! Ráadásul egymás 
nélkül soha nem tudjuk kirakni az egészet. Csak pontosan 
összeillesztve láthatjuk a teljes képet!

Így talán érthető, hogy mennyire veszélyes azt gondolni, 
hogy amikor dicsérünk valamit, akkor a másikat lebecsüljük. 
Amikor jó szót mondunk valakiről, akkor ezzel a jó szóval 
nem a másikat becsméreljük! Csak egy tökéletes világban 
fordulhat az elő, hogy mindenki minden értéket egyformán 
ítél meg. De talán még ott sem. És ez nem is dolgunk. Úgy 
vélem, akkor cselekszünk helyesen, ha a saját magunk által 
fontosnak ítélt dolgokat fejlesztjük, pátyolgatjuk, híreljük, 
dicsekszünk vele. Ez minden „értéktulajdonosnak” joga és 
talán kötelessége is. Ugyanakkor nem kötelesség a másik 
személy vagy csoport által létrehozott értéket fejleszteni, 
dicsérni, hírelni. Ezt megtenni már a másik személy vagy 
csoport felelőssége és joga. Az viszont közös felelősségünk, 
hogy számba vegyük értékeinket, tudjunk róluk, ismerjük 
meg és ismerjük el.

És amikor sorba vesszük értékeinket, újra megtanulunk 
büszkék lenni arra, hogy Rákóczifalván élünk.

Császiné Csáti Réka

   Hírek

Babázó címmel indított foglalkozássorozatot a 
rákóczifalvai városi könyvtár. Hétfőnként a babák és 
anyukáik ölbéli játékokkal, mondókákkal ismerkednek 
meg a közösségi házban. A választott versikék mind 
megtalálhatóak és kölcsönözhetőek a könyvtárban. A 
szervezők egyik legfontosabb célja az olvasóvá nevelés, 
vagyis hogy a gyermekek és szüleik is kedvet kapjanak a 
verseskötetek olvasására. Áprilisig minden hétfőn délelőtt 
10.30 órától várják a babákat és a mamákat a Varsány 
Közösségi Házban.
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VARSÁNY KÖZÖSSÉGI HÁZ

Az ÁMK, II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény „Rákóczi Diákjai” Alapítványa 
ismét megrendezi alapítványi jótékonysági bálját a rákóczifalvi civilszervezetek együttműködésével február 12-én, szombaton, 
18.30 órától 3.00 óráig. A bál helyszíne a rákóczifalvai sportcsarnok. A bál bevételét az általános iskola udvarán lévő játszótér 
felújítására fordítják.

Az 50. születésnapját ünneplő városi könyvtárban a bútorok is félévszázadosak voltak. Sikeres pályázatainknak 
köszönhetően a teljes könyvtári bútorzatot kicseréltük. A vadonatúj berendezést a jelenleginél jelentősen tágasabb területen 
rendezhettük el, hiszen a tavaly ősszel lezajló átépítés során több mint harmadával bővült a könyvtár alapterülete. Régi 
álmunk vált valóra, amikor önálló, tágas gyermekrészleget alakíthattunk ki az új épületrészben. A kicsik és szüleik örömmel 
vették birtokba a megszépült könyvtárat.

Rezes barangolás címmel a Főnix rézfúvós együttes előadásában február 17-én, csütörtökön 14 órakor kerül sor a 
Filharmóniai bérletes előadássorozat második előadására a Varsány Közösségi Házban. Az együttes 1983-ban alakult a 
Debreceni Filharmonikus Zenekar művészeiből. A hagyományos felállású rézfúvós ötös (2 trombita, harsona, kürt, tuba) 
repertoárja átfogja a rézfúvós zene történetét: a toronyzenétől a régi tánczenén át a ragtime-ig és a modern szórakoztató zenei 
darabokig. Tagjai a muzsikáláson túl közelebbről is megismertetnek hangszerük tulajdonságaival, technikai lehetőségeivel.

Szabó János:
A Varsányi Vadászkastély

Ott lenn a part alatt, a varsányi réten,
Fából készült híd állt valamikor régen.
Erős lábakon állt, nyolcon-e vagy tízen?
Mintha óriáspók mászna át a vízen.
Ki csinálta, s mikor? Elfeledték mára.
Örök titok marad mindenki számára. 
Alatta hosszú ér kanyarogva messze,
Kúszott, hogy a vizét a Tiszába eressze.
Tavasszal a folyó, ha nem fért a medrében,
Visszafelé fordult akkor jókedvében.
Fölötte a parton dombok sorakoznak,
Ezzel sok növénynek örömet okoznak,
Bokornak, meg fának, ha hozzák a virágot,
Színesebbé teszik a környező világot.
A hídtól nem túl messze öreg fűzfa állott,
Kéreg a törzséről sok helyen lemállott.
Ahogy ottan állott, a víz fölé dűlve,

                                                                                             Elbeszélő költemény                               

Sokszor vigasztalta a tücsök hegedülve.
Ágait szomorún a vízbe lógatta,
Szegény tücsök gyakran hiába nógatta.
Odvas volt a törzse, gyökere meg száradt,
Ebbe a tartásba régen belefáradt.
Fel is állott volna, ha lett volna ereje,
Száraz volt a törzse, pudvás a teteje.
Társa már ott feküdt a parton mellette,
Éltének kenyerét régen mind megette.
Gyökere, se ága nem volt, csak a törzse,
De jó nagy volt, nem húzná el tán tíz ökör se.
Békésen feküdt ott, mintha arra várna,
Ráüljön valaki, hogyha arra járna.
Odébb, hatalmas tölgy nyújtotta ágait,
Elhullatta ő is régen virágait.
Úgy nyúlt az ég felé, mintha mindig kérne,
Vagy kinyújtott karjával távolságot mérne.
Hej, ha ez a vén tölgy beszélni is tudna,
Sok érdekes mesét biztos elsorolna.
Látta a nádast, ahogy visítozva égett,
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Látott jégtáblákat tarolni a rétet.
Csillogó kardokat egymásnak feszülni,
Hallott cigányokat szépen hegedülni.
Látott szerelmet is még úgy nyár elején,
Kakukkmadár dalolt fenn a fa tetején.
Látta, mikor a lány combját kitakarta,
A legény meg kínjában a fejét vakarta.
Vonzották egymást, mint vasat a mágnes,
Lehet, hogy a lányt úgy hívták, hogy Ágnes.
Összekapaszkodtak, mint a szedernek ága,
Vagy mint a folyófű illatos virága.
Mire egy bősz harkály lyukat vert egy ágba,
Érezték magukat fenn a mennyországban.
Arrébb sárgarigó cifrázta hangját,
Madarak közt ezzel követelte rangját.
A távolból valami búsan csengett-bongott,
Lehet, hogy Várkonyban húzták a harangot.
Akkor arra nézett a hídról, ahol állott,
Amit látott, attól a lélegzet elállott.
Mint télen a madár is az első hóban,
Vöröslő napkorong fürdött arany tóban.
Ragyogó színeket nyomott palettára,
Gyors ecsettel kente fel az ég vásznára.
Sárgát, meg narancsot, bíbort is meg kéket,
Szerencsés, ki láthat egyszer ennyi szépet.
Hirtelen megállt az ecset kezében,
Meglátta a napot az ég vizében.
Nincs piktor, ki így fest, se máshol, se itten,
Csak ki ezt csinálta, maga az Úristen.
Álmos is, meg poros, fáradt is, meg éhes, 
Mégis a hídról mozdulni nem képes.
Lenyűgözte a táj határtalan bája.
A lenyugvó napnak fényes koronája.
Pár embert hozott csak, szilajt, erőst, bátrat,
Azok fenn a dombon verték most a sátrat.
A másik oldalról valami neszt hallott,
A fűzfa mellett olyan csónakféle állott.
Éppen egy vénember lépett ki belőle,
A sima víztükör fodrozódott tőle.
Fehér volt a haja, fehér a bajúsza,
Látszott, nagyon régen élte vizét ússza.
Valami sötét folt pattant fel előle,
Meg valami piros lógott ki belőle.
A hídon, a domb felől lépéseket hallott,
A gyors járás egyik emberére vallott.
Végeztünk jó Uram! Elkészültünk vele,

Igaz, az idő is jól eltellett vele.
Jól van Miklós fiam, csak annyi baj legyen,
De lenne-e valami, amit az ember egyen?
Borunk mégcsak vóna, igaz, nem is kevés,
Az élelem nem jött meg, nem ’tom, hogy lesz evés?
Kéne erre lenni valami fogadónak,
Jó régen nem éreztem ízét dagadónak.
Menj már, az öreget meg kéne kérdezni,
Van hely hol tovább már nem kéne éhezni?
Oda is ment Miklós, sőt meg is kérdezte,
De hogy van elég baj, rögtön megérezte.
Az öreg csak állt, nyakát csavargatta,
Remegő kezével sapkáját forgatta.
Úgy gyűrte kínjában, mint kik tésztát gyúrnak,
Hogyan segíthetne a nagyságos úrnak?
Egyszercsak valami fény gyúlt a szemében,
S elindúlt a hídhoz sapkával kezében.
 Nagyságos jó uram, az isten éltesse!
Nagy tisztesség, hogy vén szolgáját kérdezte.
Nincsen erre sajnos sehol ilyenféle,
Nagyon szépen kérném, ne gondoljon véle.
Szerény vacsorát én is tudnék adni,
Persze, csak úgy, ha el tetszik fogadni.
Nem bánom, ha szög is, csak el lehessen rágni,
Vagy éles bicskámmal ketté tudjam vágni.
Hát két fertályóra, legfeljebb, ha három,
Nagy jó uramék vacsorára várom.
Látta már, hogy a folt, ami ott ugrált véle,
Egy fekete gubanc volt, tán kutyaféle.
Mostan az öreg még szólott is hozzája,
Miklósnak rögtön tátva maradt a szája,
Szaladjál csak gombóc, hívd ide a Pannát,
Mondjad néki, hozzon tányért, edényt, kannát.

Folytatása következik
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Szent Bálint napja
Szent Bálint napján (Február 14-én) tartják főleg az angolszász országokban a Bálint-nap (an-

golulValentine’s Day) ünnepét, amely Magyarországon az angol név közvetlen átvétele miatt sokak 
számára mint Valentin-nap vált ismertté és az utóbbi másfél évtizedben népszerűvé. Ezen az ünnepen 
(amelynek vallási eredete az idegen elnevezés elterjedése miatt Magyarországon elhomályosult) a sz-
erelmesek megajándékozzák szerelmüket.

A szokás eredete, hogy Szent Bálint, Terni (akkori nevén Interamna) püspöke a 14. században a 
jegyesek és fiatal házasok védőszentjévé vált Angliában és Franciaországban. Ennek a szentről elter-
jedt egyik történet képezte az alapját. Eszerint mielőtt keresztény hite miatt II. Claudius császár idején 
kivégezték, Bálint a hite erejével a börtönőre vak leányának visszaadta a látását. Mielőtt – a hagyo-
mány szerint – február 14-én kivégezték, búcsúüzenetet küldött a lánynak, amelyet így írt alá: „A Te 

Bálintod.” Ez a Bálint-napi üzenetküldés eredetének leggyakoribb magyarázata. A legenda szerint a püspök a szerelmeseket a keresz-
tény szokások szerint megeskette egymással, köztük katonákat is, akiknek az akkori császári parancsok értelmében nem lett volna 
szabad házasságra lépni. A friss házaspárokat megajándékozta kertje virágaival. A hagyomány úgy tartja, hogy ezek a házasságok 
jó csillag alatt születtek. A vallásos, az egyházi liturgiában gyökerező eredete ennek az ünnepnek Jézusnak, mint égi vőlegénynek a 
megérkezése az égi esküvőre. A római-katolikus naptárnak (Calendarium Romanum Generale) az 1970-es évi reformjakor e szent 
és emléknapja az előírt egyházi liturgiából eltűnt, hogy helyet adjon a történelmileg bizonyítható szaloniki születésű szent testvérpár, 
Konstantin-Cirill (+ Róma, 869.február 14.) és Szent Metód liturgikus ünnepének. 

Forrás: internet

Urbán László:
Valentin-nap nélkül

Köszönöm az égnek, ezt a napot. 
Köszönöm Édesanyádnak, hogy nékem adott. 
Nincs itt szükség szerelmes vallomásra. 
Mindezt megadja szívednek dobbanása. 

Ha az ajkunk összeér, feltüzeli véredet. 
Futó virág ként, ölelik karjaim testedet. 
Forró ajkam, orcádon üzenetet hagynak. 
És soha nem akarod, hogy vége legyen e napnak. 

Mi ez? Ha nem boldogság, igaz szerelem. 
Nem kell ide jelzett nap, tudja a szív mit jelent. 
Nem kell a könnytől kiszáradt virág. 
Mindig tudja a szív, kit és miért imád. 

Tudd meg hát, ezért szeretlek kedvesem. 
Nem a Valentinért, mert azt kívánja úgy legyen. 
Ne legyen e napnak se vége, se hossza. 
Ezt szeretném, örökre így legyen. 
Szívünket, soha ne hagyja el a szerelem. 
Nyugalom, és boldogság mi a lelkünkre hulljon. 
És a szeretet, mi soha el ne múljon. 




